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Mes dažnai rašome apie JAV lietuvius, kurie gyvena, dirba ar kuria Lietuvoje.
Šįkart – atvirkštinė istorija. Pokalbis su lietuvaite, kuri gimė Vilniuje, bet jos

gyvenimas yra tampriai susijęs su Amerika. O postūmį pokalbiui davė jos studi-
jos, kurias mūsų laikmetis itin suaktualino: imunologija ir virusologija.

Susipažinkite: Greta Vizgirdaitė – 4 psl.  

COVID-19: Gegužės 22 d., 11 val. 30 min.
Užsikrėtusių Išgijusių Mirusių

Pasaulyje 5,249,652  2,119,520 336,415

JAV 1,628,179 384,031 96,731  

Lietuvoje 1,604 1,111  61

Palaikymo žinutė amerikiečiams
V ilnius amerikiečiams, kovojantiems su skaudžiomis koronaviruso pandemi-

jos pasekmėmis, vėlų ketvirtadienio vakarą išreiškė palaikymą – ant Rotušės
fasado sušvito JAV vėliavos videoprojekcija. „Koronaviruso pandemija yra ta kova,
kurią neabejotinai laimėsime – įveiksime ją būdami kartu, palaikydami vieni ki-
tus, nes mūsų stiprybė vienybėje ir susitelkime nepaisant sienų. Tad ir Vilnius reiš-
kia savo didžiulį palaikymą JAV žmonėms – mūsų mintys su jumis, likite stiprūs”,
– sakė Vilniaus meras Remigijus Šimašius. – 8 psl.      

Pandemijos metu
Lietuvos vaikų

globos būrelio ,,Sau-
lutė” (JAV) moterys
darbavosi iš peties.
Per nepilnus du mė-
nesius jos surinko ir
sukaupė tiek pinigų,
kad galėjo nupirkti 68
kompiuterius. Juos
padovanojo Lietuvoje
gyvenančioms sunkiai
besiverčiančioms šei-
moms, kad jose au-
gantys vaikai galėtų
mokytis iš namų. 

– 5 psl.
laikraštis lietuviams
leidžiamas nuo 1909 metų

,,Saulutės” pandeminė dovana –

68 kompiuteriai

Pasitikėkime mokslininkais
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nyčios kūnui priklausome ir džiau gia-
mės, kad mūsų vadas yra ne apokalip-
tinis žvėris, bet Avinėlis, su mokėjęs
už mus savo Kraujo kainą.

Jėzui pakilus aukštyn ir dingus
už debesų, jo mokiniai dar ilgai žvelgė
aukštyn. Tuomet prisiartinę angelai
klausė: „Vyrai galilėjiečiai, ko stovite,
žiūrėdami į dangų?” (Apd 1, 11) Esame
kviečiami ne stovėti, bet eiti į pasaulį
ir liudyti mus atpirkusį ir su mumis
gyvenantį Jėzų. Amen.

KARDINOLAS 
SIGITAS TAMKEVIČIUS

Švęsdami� Jėzaus� žengimą� į�dan�gų�–
sugrįžimą�pas�Tėvą,�esame�kvie�čiami
pamąstyti�apie�Jėzaus�misiją,�prasidė-
jusią�įsikūnijimu�ir�regimai�pasibaigu-
sią�žengimu�į�dangų,�taip�pat�pamąs-
tyti� apie� mums,� Jėzaus� drau�gams,
skirtą�misiją.

Jėzaus misija apima ne tik įvykius,
kai jis skelbė Gerąją Naujieną,
gydė žmones ir darė stebuklus, bet

ir gyvenimą Nazarete, kai drauge su
Juozapu rankų darbu pelnė šeimos
pragyvenimui reikalingas lėšas. Nuo
Jėzaus misijos neatskiriama dalis
buvo patirti persekiojimai, kai gelbs-
tintis nuo karaliaus Erodo reikėjo bė-
gti į Egiptą, kai fariziejai spendė pink-
les, kai kėsinosi užmušti akme ni mis
ar įpykę Nazareto žydai bandė kraš-
tietį nustumti nuo skardžio. Jė zaus
misijos kulminacija buvo mirtis ant
kryžiaus; dėl jos mes esame išgelbėti.

Jėzaus misija su žengimu į dangų
nepasibaigė; ji tęsis ir tęsis iki amžių
pabaigos. Po prisikėlimo pasirodęs sa -
vo mokiniams Jėzus kalbėjo: Man
duota visa valdžia danguje ir žemėje.

Tad eikite ir padarykite mano moki-
niais visų tautų žmones, krikštydami
juos vardan Tėvo, ir Sūnaus, ir Šven to-
sios Dvasios, mokydami juos laiky tis
visko, ką tik esu jums įsakęs. Ir štai aš
esu su jumis per visas dienas iki pa-
saulio pabaigos (Mt 28,18–20).

Prieš žengdamas pas Tėvą Jėzus
savo mokiniams sakė: Kai ant jūsų nu-
 žengs Šventoji Dvasia, jūs gausite jos
galybės ir tapsite mano liudytojais Je-
ruzalėje ir visoje Judėjoje bei Sama ri-
joje, ir lig pat žemės pakraščių (Apd 1,
8).

Ką tik paminėjome šv. Jono Pau-
 liaus II gimimo 100-ąsias metines;
džiaugėmės, kad ir mes, lietuviai, ga-
 lėjome iš arti matyti šį didįjį Jėzaus
liudytoją.

Tačiau misija būti Jėzaus liudy-
tojais yra skirta ne tik popiežiui, vys-
 kupams bei kunigams, bet ir visiems
pakrikštytiesiems. Šią misiją vykdo -
me, kai gerai atliekame savo pašau-
kimo darbus, ar tai būtų šeimininkės
dar bas virtuvėje, ar vyro kur nors
prie staklių ar betono maišyklės, ar
prezidento sprendimai, reikalingi pi-
 lie čių gerovei užtikrinti.

Vykdydami Kristaus misiją, mes
esame kviečiami drąsiai išpažinti
savo tikėjimą, gyventi pilnakraujį Die -

vo vaikų gyvenimą, ištikimai lai kytis
Evangelijos kelio ir padėti ki tiems juo
eiti. 

Atliekame Kristaus paskirtą mi-
siją, kai ištvermingai prisiimame vi-
 sus smūgius iš mums priešiško pa sau-
lio pusės. Tie smūgiai neišvengiami;
apie juos aiškiai kalba Šventasis Raš-
tas. Apreiškimo knygoje pasakojama
apie danguje šalia Avinėlio sos to sto-
vinčią nesuskaičiuojamą minią bal-
tais apsiaustais su palmių šako mis
rankose – tai žmonės, atėję „iš di džio
sielvarto” ir išplovę savo apsiaus tus
Avinėlio kraujyje (plg. Apr 7, 14).

Kristaus misijoje dalyvaujantys
žmonės bando ištikimai eiti meilės ke-
 liu; jie neužmiršta, ką Jėzus kal bėjo
savo mokiniams: Kas pripažįsta mano
įsakymus ir jų laikosi, tas tikrai mane
myli. O kas mane myli, tą mylės mano
Tėvas, ir aš jį mylėsiu ir jam apsireik-
šiu (Jn 14, 21). 

Kristaus misijoje dalyvaujantys
žmonės saugo Krikšto metu gautą bal -
tą sielos drabužį, o jei jis susitepa, ne-
delsia išbaltinti jį Avinėlio kraujyje
priimdami Sutaikinimo sakramentą. 

Kristaus Žengimas į dangų liudija
Dievo Avinėlio pergalę, išaukštinimą
ir tapimą „galva Bažnyčios, kuri yra
jo kūnas” (Ef  1, 22–23). Mes tam Baž-

PLB kviečia
dalyvauti
Seimo 
rinkimuose

Prasidėjus aktyviai rinkimų į Lie-
 tuvos Respublikos Seimą agitaci-
jai, Pasaulio Lietuvių Bendruo-

menė (PLB) kreipiasi į visuomenę, lie-
tuvių bendruomenes užsienyje ir kvie-
čia aktyviai dalyvauti būsimuose rin-
ki muose pabrėždama organizacijos
po litinį nešališkumą, įtvirtintą PLB
Konstitucijos 4 straipsnyje:

Pasaulio Lietuvių Bendruomenė ir
Pasaulio Lietuvių Bendruomenės Sei-
mas nesieja savęs nei su kokia nors

Šeštinės. Jėzaus misija nesibaigė 

viena politine partija, grupe ar judė ji-
 mu, nei su kokia nors viena idėja bei pa-
saulėžiūra, nei su kokia nors viena re-
ligija.

„Pabrėžiame, kad esame nepoliti-
 nė organizacija, tad narių organizaci-
jos vardu nedeleguojame ir rinkimuo-
 se dalyvauti neįpareigojame”, – tei gia
PLB pirmininkė Dalia Henke.

Pasak D. Henke, šiuo metu ir toliau
visi drauge turime puoselėti PLB ver-
tybes, likti neabejingi gausiai ir ak ty-
viai lietuvių diasporai pasaulyje, būti
pilietiški bei atsakingi ir susi tel kę
stiprinti užsienyje gyvenančių lie tuvių
balsą Lietuvos valstybės gyveni me.

„Jau šį rudenį Lietuvos piliečiai,
gyvenantys ir balsuojantys užsienyje,
pirmą kartą turės galimybę rinkti vie-
ną kandidatą iš 141 į LR Seimą pa saulio
lietuviams skirtoje vienmanda tėje apy-
gardoje. Tai iš tiesų nepaprasta proga
ir galimybė, ‘vienos Lietuvos idėjos’
simbolis ir užsienio lie tuvių balso stip-
rinimas Lietuvos politinėje arenoje”, –
sako PLB pir mininkė.

PLB kviečia visus Lietuvos pilie-
 čius, turinčius balsavimo teisę, būti pi-
 lietiškus ir aktyviai reikšti savo pi lie-
tinę valią artėjančiuose LR Seimo rin-
kimuose. PLB yra pasirengusi ir viliasi
glaudžiai bendradarbiauti su visais
demokratiškuose rinkimuose išrink-
tais LR Seimo nariais ir partijomis.

Pasauliolietuvis.lt

PLB�pirmininkė�Dalia�Henke.
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tuviškų verslų čia būta prieš šimtą metų? Kiek
,,aptiekų”, ,,barberių”, ,,bučernių”, ,,grosernių”,
graborių, saliūnų ir tavernų? Ne vienetai, ne de-
šimtys. Šimtai! Jei reikėtų statyti filmą, atkuriantį
ano meto lietuvių gyvenimą Čikagoje, būtų daug
darbo ir vargo. Įsivaizduokite, kad kas antras, jei
ne kiekvienas pastatas Halsted gatvėje ir mažes-
nėse gatvelėse aplink Šv. Jurgio bažnyčią (kuri da-
bar jau nugriauta) ar Ashland gatvėje ir mažes-
nėse gatvelėse aplink Švento Kryžiaus bažnyčią
buvo lietuvių ,,biznis” – parduotuvės, fotografų at-
elje, gydytojų ir dantistų kabinetai, siuvyklos, ke-
pyklos, bankai… Jau nekalbu apie organizacijas,
bažnyčias, mokyklas, laikraščių leidėjus ir net…
kino teatrus. Kiek baž nyčių buvo, tarkime, 1936
metais Čikagos mieste? Dvylika katalikų ir vie-
na evangelikų liuteronų. Kiek lietuviškų katali-
kų bažnyčių Čikagoje dabar? Viena Marquette
Parke. Kur kitos vienuolika? Kur Šv. Mykolo? Kur
Visų Šventų? Kur Šv. Juozapo? Dingo. Norisi at-
gaivinti bent dalį tos dingusios lietuviškosios
Amerikos, parodyti ją. Yra toks angliškas posakis:

,,Out of  sight – out of  mind”. Tai, ko nematome, pa-
mirštame. Nepamirškime lietuvių istorijos Ameri-
koje. Rinkime nuotraukas, dokumentus. Rinkime šei-
mų pasakojimus, užrašykime juos, laikykime ar-
chyvuose, muziejuose, kad išliktų ateities kartoms.
Žmogaus gyvenimas praeina stebėtinai greitai. Tai,
kas mums yra šiandiena, po kelių dešimtmečių
mūsų vaikams ir anūkams bus „gili senovė”. Sten-
kimės, kad ji nedingtų visiems laikams.

Muziejaus tarybos narė 
Sigita Balzekas:

Mes parengėme anketą, kurioje nemažai klau-
simų. Ją su paaiškinimais galima rasti muziejaus in-
ternetinėje svetainėje https://balzekasmuseum.org/
lithuanians-in-america. Tačiau kiekvienas atsa-
kantis gali pasirinkti, ar į visus klausimus atsaky-
ti, ar tik į tuos, kurie jam ,,arčau širdies”, į kuriuos
atsakydamas jis gali daugiau įdomaus papasakoti.
Ypač kviestume dalintis prisiminimais, susijusiais
su pastatais, kuriuose kadais virė lietuvių gyveni-
mas: prisiminti įvykius, kuriuose teko patiems da-
lyvauti, ar apie juos pasakojo tėvai. Galima pasi-
rinkti, ar raštu pildyti anketą, ar žodžiu atsakyti į
klausimus, galima rinktis, kokia kalba – anglų ar lie-
tuvių – patogiau  pasidalinti  prisiminimais. Jeigu
pasirinksite  pasakoti žodžiu, tuomet būtų padary-
tas  pokalbio  garso  įrašas.  Tokiu  atveju   reikėtų
apie tai pranešti paskambinus į muziejų tel. 773-582-
6500 arba parašyti el. paštu: info@balzekasmu-
seum.org.

Pradžioje norime surinkti Čikagoje ir jos apy-
linkėse gyvenančių žmonių prisiminimus, vėliau pla-
nuotume plėsti geografines ribas – kviesti atsakyti
į anketos klausimus ir kitose valstijose gyvenančius
lietuvius. Taigi, kviečiame dalyvauti – padovanokite
savo prisiminimus ateities kartoms!

Virginija Petrauskienė
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Redaktorė�Virginija�Petrauskienė

Balzeko lietuvių kultūros muziejus nuo šio
pavasario pradeda naują projektą, darbiniu
pavadinimu ,,Amerikos lietuvių gyvenimo at-
spindžiai”. Jis skirtas paminėti lietuvių
emigracijos į JAV pradžios 150-ąsias me-
tines.

Šio darbo esmė – surinkti ir išsaugoti Ame-
rikoje gyvenančių lietuvių – įvairių emig-
racijos bangų atstovų –  žodžiu ar raštu pa-

pasakotų prisiminimų, fotografijų, susijusių su
jų šeimos gyvenimu, tradicijomis, lietuvybės
puoselėjimu. Taip pat užfiksuoti prisiminimų, su-
sijusių su lietuvių gyvenamomis vietovėmis,
mūsų tautiečių lėšomis pastatytais – dar nau-
dojamais, jau nugriautais ar pakeistos paskir-
ties pastatais.

Ši istorinė bei archyvinė medžiaga bus ne
tik sukaupta ir saugoma muziejuje, bet ir nau-
dojama rengiant naują parodą, taip pat interak-
tyvius žemėlapius.  Dar viena šio darbo idėja – mu-
ziejus planuoja rengti ekskursijas Čikagoje su gi-
dais, kuriose bus pasakojama, kur ir kaip Ameri-
kos lietuviai gyveno, dirbo, mokėsi, meldėsi,
šventė šventes. Šioms ekskursijoms bus panau-
doti kai kurie projekto ,,Amerikos lietuvių gyvenimo
atspindžiai” metu sukaupti lietuvių emigrantų
prisiminimai, nuotraukos. Išsamiau projektą pri-
stato Balzeko lietuvių kultūros muziejaus atstovės.

Muziejaus direktorė
Rita Janz:

Šio projekto idėja kilo apsilankius New Jersey
ir pasikalbėjus su lietuvių angliakasių palikuonimis.
Pirminė mūsų projekto užduotis buvo surinkti įvai-
rių kartų lietuvių, gyvenančių Amerikoje, prisimi-
nimus apie lietuvių kultūrinį paveldą JAV: mūsų tau-
tiečių statytus ar įsigytus ir naudojamus įvairios pa-
skirties pastatus – bažnyčias, kultūros ir švietimo
centrus, archyvus, tautiečių verslo ,,taškus", net
smukles ir užeigas, kuriose kadaise virdavo gyve-
nimas. Paskui supratau, kaip svarbu užrašyti ir žmo-
nių asmenines patirtis bei istorijas, susijusias su šiuo
mūsų tautos paveldu: dauguma jų lankė lietuviškas
bažnyčias, mokyklas, buvo lietuviškų organizacijų
nariai, rinkdavosi į koncertus, parodas, bendraudavo
su kaimynais, padėdavo vieni kitiems, laikė savo pa-
reiga čia, Amerikoje, puoselėti lietuvybę… Supratau,
kaip svarbu išsaugoti pasakojimus apie tai, kaip lie-
tuvių gyventos ir lankytos vietos buvo susijusios su
prisiminimus pasakojančio žmogaus šeima. Taip pat
labai svarbu užrašyti ir tų žmonių papasakotas šei-
mos istorijas: kas pergyventa, kokios jų šeimoje buvo
puoselėjamos tradicijos ir t.t. Ilgai ieškojome, kaip
pavadinti mūsų projektą – ,,Lietuvių ženklai Ame-
rikoje”? ,,Kultūrinis paveldas”? O gal ,,Amerikos lie-

Papasakokite apie save ateities kartoms

tuvių gyvenimo atspindžiai”? Nes kiekvienas žmo-
gus skirtingai ,,atspindi” to paties laikmečio įvykius.
Kiek galima būtų užrašyti nostalgiškų istorijų apie
,,lietuvių gimtine” vadinamą Marquette Parką, tėvų
namus, juose gamintą lietuvišką maistą, šventes ir
t.t. Visi mes kada nors paliksime šį pasaulį, tačiau pa-
pasakoję savo istorijas, padarytume gerą darbą.Mūsų
pasakojimai – gyvi lietuvių gyvenimo Amerikoje liu-
dijimai liktų mūsų anūkams ir ateinančioms kar-
toms. Norėtume, kad projekte dalyvautų ir po Lie-
tuvos nepriklausomybės atkūrimo, 1990 metais į
Ameriką atvykę lietuviai. 

Planuojame pakviesti bendradarbiauti litua-
nistines  mokyklas. Siūlysime, kad vyresniųjų kla-
sių mokiniai kalbėtųsi su savo tėvais, seneliais ir vie-
naip ar kitaip užfiksuotų jų atsiminimus, pasakoji-
mus.  

Genealogijos skyriaus vadovė 
Karilė Vaitkutė:

Gal kam teko matyti prieš kelerius metus Lie-
tuvoje išleistą Vlado Drėmos knygą ,,Dingęs Vilnius”
ar JAV išleistą John Paulett albumą ,,Lost Chicago”.
Šiose knygose surinkti piešiniai, paveikslai, nuo-
traukos mums padeda įsivaizduoti praeitį – kokie ka-
daise buvo pastatai, kaip atrodė gatvės, daiktai,
žmonės. Praėjusio šimtmečio Amerikos lietuvių gy-
venimas taip pat yra dingęs. O juk daugelyje Ame-
rikos miestų ir miestelių lietuviškas gyvenimas
virte virė, dūzgė lyg bičių avilys. Ar dabar galime įsi-
vaizduoti, kaip atrodė, tarkime, Čikagos Bridge-
port, Back of  the Yards, Pilsen, Roseland rajonai tre-
čią ar ketvirtą praėjusio šimtmečio dešimtmetį, ne
taip ir seniai – tarp Pirmojo ir Antrojo pasaulinių
karų? 

Kiek lietuvių savininkų kavinių, restoranų, par-
duotuvių šiuo metu yra Čikagoje ar jos priemies-
čiuose? ,,Rūta”, ,,Smilga”, ,,Kunigaikščiai”. O kiek lie-

Pirmokų�klasė�Šv.�Mergelės�Marijos�Gimimo�parapijos�mokykloje.�Mokytoja�Rūta�Jau�to�-
kienė,�tarp�mokinių�– Audrė�Budrytė,�dr.�Audrius�Polikaitis�ir�dr.�Vėjas�Liulevičius.

Audrės Budrytės Nakas šeimos albumo nuotr. 
Danutė�Vakarė,�Gediminas�Vakaris,�Gražina�Pileikienė�Marquette�Park�rajone�Čikagoje
1956�m.������������������������� Vilijos Vakaris šeimos albumo nuotr.

Buvęs�„Mildos”�teatras.�Nuotrauka�saugoma�Lietuvos�naciona-
linio�M.�K.�Čiurlionio�archyve.
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koronaviruso kaip Remdesivir, kurie taip pat yra
naudojami ir nuo hepatito C. Taip pat mano studi-
jos yra labai susijusios su vak cinų išradimais ir jų
poveikiu.

Kaip manai, ar greitai bus atrasti vaistai nuo COVID-
19? 

Į šį klausimą tikrai negaliu tiksliai atsakyti, nes
kartais vaistų iš radimai užtrunka daugiau kaip še-
 šerius metus. Bet kadangi dabar dau gelis laborato-
rijų tiria korona virusą, galbūt vaistai nuo COVID-
19 bus išrasti greičiau.

Krištolinis gaublys

Mums bendraujant (gegužės 21 d.) paskelbti skaičiai

Pasitikėkime mokslininkais
Pokalbis su Greta Vizgirdaite

Gimusi Lietuvoje, 
tačiau šaknys –– amerikietiškos

Apie save Greta papasakojo: 

Gimiau ir augau Vilniuje. Devin toje klasėje pakei -

čiau mokyklą – pe rėjau į Vilniaus Jėzuitų gimnaziją. Po

dešimtos klasės panorau baigti gimnaziją Amerikoje,

tad nusprendžiau apsigyventi pas savo močiutę Dan-

 guolę Navic-

kienę West-

lake Village,

Californijoje.

Turėjau pra-

dėti vienuo-

liktą kla sę

W e s t l a k e

High School,

tačiau ma-

nęs nepri-

ėmė – mo-

kyklos vado-

 vybei pasiro-

dė, kad Lie-

tuvos gim na-

zijų lygis

aukštesnis ir

man būtų

…,,pernelyg

lengva jų gimnazijoje”. Tuomet vienintelis kelias buvo

– visuomeninė kolegija (,,community college”). Taigi,

taip ir nebaigusi gimnazijos, po dešimties klasių, aš,

septyniolikmetė, atsidūriau Moorpark Community

College. Iš pradžių pasi rinkau studijuoti baudžiamą-

ją teisę (,,criminal justice”), bet po Ebolos vi rusinės li-

gos (EVL) arba Ebolos he mo raginės karštinės (EHK),

kuri dažniausiai vadinama tiesiog Ebola, proveržio pa-

saulyje supratau savo tikrąjį pašaukimą – biologija. Po

tre jų mokslų metų Moorpark Commu nity College tę-

siau studijas Univer si ty of California, San Diego. Ten

mo kiausi dvejus metus. Praėjusią vasa rą per išleistuves

savo rankose jau turėjau apgintą bakalauro diplomą

iš biologijos.

Nusprendžiau, kad noriu būti arčiau šeimos, tad

padaviau paraišką magistro studijoms Danijoje. Da-

bar Kopenhagos universitete studijuoju imunologiją ir

virusus. Liko metai iki baigimo. Rugsėjį reikės pradė-

ti ra šyti magistro darbą. Jau esu priimta į Kopenha-

gos hepatito C programą. Ten dirbsiu su antikūnių te-

rapijomis, kuriomis bandysime išrasti gydymo būdą

nuo hepatito C viruso.

Karantinas –– gim-
tinėje

Greta, iš Kopenhagos
tu ,,pa bė gai” netikėtai ir
pačiu laiku, prieš pat užsi-
darant sienoms. Kaip įvyko
toks staigus apsisprendi-
mas? 

Kelias dienas prieš
karantino pa skelbimą
Danijoje mane aplankė
tė vai – jie per Kopenhagą
grįžinėjo į Vil nių iš Was-
hington, DC. Lėktuvas į
Vilnių turėjo išskristi už
penkių valandų. Mes nu-
tarėme kar tu papusry-
čiauti. Praktiškai vis kas
buvo uždaryta. Matyda-
mi padėtį Danijoje, tėvai
greitai suprato, kad rei-
kalai su sparčiai plin-
tančiu virusu eina blo-
gyn ir kad man skubiai
reiktų ,,evakuotis” į savo
gimtąją šalį. Tė vui pa-
vyko nupirkti vieną iš
paskutinių bilietų tos
dienos skrydžiui, o man
teko per 10 minučių su-
sikrauti lagaminą.

Kokią palikai Daniją
anuo met? Ar jau ten skambėjo pavojaus varpai?

Dieną prieš išskrendant žmonės pradėjo šluoti
parduotuvių lentynas, o ministrė pirmininkė pa-
skelbė per televiziją, kad Danijos sienos užsida rys at-
einantį savaitgalį. Kitą dieną žmo nės gatvėse vaikš-
čiojo jau su kaukėmis.

Kovoje su ,,baubu”

Greta, sakei, kad išmainei bau džiamąją teisę į biolo-
giją…

Nesigailiu, nes studijuojant bau džiamąją teisę,
reikėtų nemažai klau syti su politika susijusių kur-
sų, ku rie manęs nedomino. Baudžiamojoje teisėje
mane labiausiai domina tai, kas vyksta laboratori-
jose – medicini nė teismo ekspertizė (forensic).  

RAIMUNDAS MARIUS LAPAS
specialiai ,,Draugui” iš Vilniaus

Jau du mėnesiai, kai turėjau grįž  ti namo į gim-
tają Čikagą. Deja, ir paskutinė bilieto rezervacija bir-
želio 1 d. panaikinta – Lenkijos erdvė tarptautiniams
skrydžiams dar neatsida ro. Teks švęsti gimtadienį
atskirai nuo draugų ir artimųjų.

Tačiau, kaip ne kartą jau sakiau, ,,tremtis” Lie-
tuvos sostinėje nėra to kia jau skausminga. Par-
duotuvių len tynos – ne tuščios. Savo erdves atve-
ria kavinės ir restoranai. Pastogė yra – lauke šalti
nereikia (nors gegužės 18-ąją mane pažadino kru-
ša, belsda ma į langą).

Be to, gyvenimas vis pažeria nau jų įspūdžių ir
pažinčių. Viena tokių naujai sutiktų asmenybių yra
Ameri kos prekybos rūmų Lietuvoje valdybos pir-
mininko Tado Vizgirdos duktė ir žinomos Los An-
geles visuome ni ninkės Danguolės Navickienės
anūkė Greta Navickaitė. Ką tik atšventusi savo 23-
ąjį gimtadienį mergina mėgsta muziką ir keliones.
Užstrigusi, kaip ir aš, Vilniuje – Greta kol kas negali
grįžti tęsti savo mokslų Kopen hagoje. O jos pasi-
rinkti mokslai šiais laikais yra itin aktualūs!

Gretos�rankose�–�universiteto�diplomas.�2019�m.�birželis,�Bryce�Canyon.� Asmeninio albumo nuotraukos

Su�močiute�Danguole�Navickiene�Westlake
Village,�CA�2019�m.

Vizgirdų�šeima�Grand�Canyon�(iš�k.):�Renata�Vizgirdienė,�Greta,�sesutė�Dominyka�ir�Tadas
Vizgirda.

Tu pasirinkai imunologiją – biologijos ir medicinos moks-
lų sanplaką. Kodėl būtent ją? 

Pasaulyje vis daugėja žmonių su alerginėmis ir
autoimuninėmis ligo mis, dėl to galvojau, jog ši
mokslo ša ka būtų labai perspektyvi. Imuno logija la-
bai glaudžiai susijusi su vakcinologija (vaccinology).
Šiuo metu ši mokslo šaka yra itin aktuali ir nau din-
ga. 

Netrukus ginsi magistro darbą. Tema – intriguojanti…
Mes dirbsime su monokloniniais antikūniais

AR3A, kurie yra labai svarbūs vakcinos išradimui.
Šie an tikūniai prisikabina prie hepatito C viruso ir
deaktyvuoja patį virusą. Taip pat tyrinėsime viru-
so mutacijas, kurios pakeičia hepatito C viruso re-
ceptorių formas, kuomet antikūniai nebegali prisi-
kabinti. Tai padės mums išrasti veiksmingą vakci-
ną.

Virusinis hepatitas C – baisi liga, stipriai pažeidžian-
ti kepenis. Ar tikiesi, kad Tavo gyvenime bus išrastas bū-
das efektingai kovoti su hepatitu C?

Tikrai neabejoju, kad per mano gyvenimą bus
išrasta vakcina nuo hepatito C. Laikas, per kurį bus
išrasta vakcina nuo hepatito C, priklauso nuo pa-
ndemijų ateityje, nes kuo daugiau mes jų turėsime,
tuo daugiau laiko bus skirta naujiems užkratams tir-
ti, o ne esamoms ligoms gydyti.

Kuo hepatitas C skiriasi nuo kitų hepatitų? 
Trumpai tariant, hepatitu A už sikrečiama per

nešvarų vandenį ar maistą; hepatitu B – per kontaktą
su užsikrėtusio žmogaus organizmo skys čiais. He-
patitu C taip pat užsi krečiama per žmogaus orga-
nizmo skysčius, ypatingai per kraują. Visi hepatitai
sukelia infekcinę kepenų li gą, bet nuo hepatito C yra
labai sun ku visiškai pasveikti ir beveik visuo met jis
išsivysto į lėtinį kepenų už degimą.

Kaip tavo studijos susijusios su dabartine globaline ko-
ronaviruso pandemija? 

Labai. Ypač kai dabar tiriami to kie vaistai nuo



2020 GEGUŽėS 23 D., ŠEŠTADIENIS 5DRAUGAS

Dėl COVID-19  pandemijos Lietu-
voje paskelbus karantiną ir uždrius
mokyklas, kai kurių šeimų vaikai ne-
galėjo  tęsti  mokslų  nuotoliniu  būdu,
nes neturėjo namuose kompiuterių. 

Todėl Čikagoje veikiančio Lietu-
vos vaikų globos būrelio ,,Saulutė” ko-
pirmininkės Daina Siliūnienė, Lina
Smilgienė bei buvusi ,,Saulutės” pir-
mininkė Indrė Tijūnėlienė, šių metų
kovo 18 d. pasitarusios su ,,Lietuvos
vaikų fondo” direktore Romualda Na-
vikaite, nusprendė pasirūpinti, kad
kuo daugiau vaikų iš nepasiturinčių
šeimų gautų kompiuterius ir galėtų
mokytis pandemijos sąlygomis.

Tuo metu ,,Saulutės” ižde buvo su-
kaupta šiek tiek pinigų, kurie buvo su-
rinkti Pasaulio lietuvių centre vyku-
sios kalėdinės mugės metu bei paau-
koti kitų geradarių, kurie savo aukas
skyrė bendrai ,,Saulutės” veiklai. L.
Smilgienė, padedama Vilniuje gyve-
nančios draugės Evelinos Petrusevi-
čienės, surado kompiuteriais pre-
kiaujančią bendrovę, kuri už priim-
tiniausią kainą pasiūlė  parduoti kom-
piuterių su įdiegtomis programomis,
atitinkančiomis mokyklų reikalavi-
mus. E. Petrusevičienė tarpininka-
vo, kad ,,Lietuvos vaikų fondo” di-
rektorė R. Navikaitė galėtų susisiek-
ti su pardavėju ir jam perduoti sąra-
šus žmonių, kuriems konkrečiai turi
būti pristatyti kompiuteriai.

,,Saulutė” pradžioje pervedė 15
000 dolerių (nenaudojant konkretaus
vaiko rėmimo pinigų), už kuriuos buvo
nupirkti 33 kompiuteriai, bei nutarta
užmokėti už interneto paslaugas, jeigu
pati šeima neįstengia susimokėti. Kom-
piuteriai jau tą pačią savaitę pasiekė
įvairiose Lietuvos vietose esančius
Vaikų ir jaunimo dienos centrus, o iš
ten buvo išdalinti šeimoms!

Taip per vieną savaitę buvo ap-
rūpintos 33 šeimos ir vaikai galėjo mo-
kytis nepraleisdami pamokų! Bet, tai
buvo maža dalis, reikėjo daugiau kom-
 piuterių.

Tuomet ,,Saulutė” paskelbė vajų!
Ginger Huugston paaukojo net 12 000,
Roger Willas – 1 000, Marytė Černiū-
tė, Audra Siliūnaitė ir kiti paaukojo po
360 dol. specialiai Lietuvos vaikų kom-
piu teriams. Už surinktus pinigus buvo
ga lima nupirkti dar 33 kompiuterius,
bet paaiškėjo, kad pigesnių kompiu-

terių LT nebeturi. Daina Siliūnienė su-
sisiekė su savo giminaičiu Kęstu Diku
iš Vilniaus, kuris surado galimybę nu-
pirkti kompiuterių už tą pačia kainą
Vokietijoje, tik jų reikėjo palaukti
apie porą savaičių. Dabar jau ir šitie
kompiuteriai išdalinti šeimoms, bei
dar du nupirkti Lietuvoje. 

Iš viso ,,Saulutė” su gerų žmonių
pagalba, nupirko 68 kompiuterius ne-
pasiturinčioms šeimoms, kad jų vai-
kai galėtų mokytis iš namų.

Kompiuteriai buvo perduoti šei-
moms per ,,Lietuvos vaikų fondą”.
Šeimas, kurioms labai reikėjo kom-
piuterių, išrinko ir įvertino  sociali-
niai darbuotojai.

Kompiuteriai buvo pristatyti: į
Naujosios Ūtos kaimo bendruomenę,
Ukmergę, Širvintų dienos centrą, Aly-
taus jaunimo centrą, Alytaus progim -
naziją, Švenčionių rajonui, Vilniaus
rajonui, Mažeikių gimnaziją,  Prienų
rajono – Naujosios Ūtos pagrindinę
mokyklą, Mažeikių Merkelio Račkau -
sko gimnaziją, Kazlų Rūdoje esantį
Vaikų dienos centrą, Juodupės gim-
naziją (Rokiškio raj.)

Dar sąrašuose liko 15 šeimų, ku-
rioms labai reikia kompiuterių, tad
,,Saulutė” ir toliau renka pinigus
šiam tikslui.  

,,Saulutės” inf. 

Jeigu norite paaukoti pinigų, čekį galima siųsti šiuo adresu:
1133 Amber Drive, Lemont, IL 60439

Taip pat galima aukoti internetu, apsilankius ,,Saulutės” svetainėje
www.sunlightorphanaid.org 

,,Saulutės” pandeminė dovana –
68 kompiuteriai

rodo, jog Danijoje nuo koronaviruso mirė
554 žmonės, o Lietuvoje – tik 60. Kaip pa-
aiškinti tokį skirtumą? 

Danijoje yra mažesni karantino
apribojimai, tai automatiškai daug
daugiau žmonių užsikrėtė. Pavyz džiui,
Lietuvoje per karantiną yra privaloma
vaikščioti su medicinine kauke ir gru-
pė negali viršyti dviejų žmonių. Dani-
joje yra neprivaloma medicininė kau-
kė ir žmonių grupės negali viršyti
daugiau dešimties. Taigi, tikimybės
teorija.

Ar šiandien galima prisipažinti, jog buvo
įmanoma užbėgti ,,baubui” už akių ir iš
anks to at rasti būdų moksliškai jį nugala byti? 

Net jeigu ir būtų pradėtas klini ki-
nis tyrimas nuo koronaviruso anks  -
čiau, tai nebūtų didelio skirtumo, nes
užkratas plinta labai greitai, o vakci-
nų išradimas užtrunka labai ilgai. Ką
mes galėjome padaryti, tai labiau pa-
siruošti šiai pandemijai. Tai vieninte-
lis būdas, kuris būtų padaręs didelį
skirtumą.

Jei ant savo stalo turi krišto linį gaub-
lį, gal sutiktum prognozuoti, kada korono-
virusas bus sunaikintas?

Virusai mutuoja, to-
dėl ir neaiš ku, kada jis
bus sunaikintas – jeigu
išvis bus sunaikintas. Kol
nėra efektyvios vakcinos,
mes net negalime pra dėti
prognozuoti. Daug kas
galvojo, kad Ebolos viru-
sas buvo sunaikintas aš-
tuoniasdešimtaisiais, bet
šis virusas sugrįžo devy-
niasdešimtaisiais ir 2000
metais.

Kas toliau?

Nebijai grįžti  į Daniją? 
Ne, kaip tik noriu

grįžti prie savo įprastinio
gyvenimo tvarkaraščio.
Pasiilgau socialinio ben-
dravimo.

Ar bendrauji su Kopen-
hagoje gyvenančiais lietu-
viais? 

Bendrauju su viena
lietuve, su kuria susipži-
nau dar Lietuvoje. Ji man
suteikė daug informaci-
jos  apie Daniją, kai kraus-
čiausi į Kopenhagą.

O baigusi mokslus, kur
norėtum įsidarbinti – JAV, Lie-
 tuvoje? O gal Danijoje? 

Kadangi man iki

Su�University�of�California,�San�Diego�draugais�(iš�k.):�Jon,�Cyrah,�Greta,�Nika�ir�Rod�(vir-
šuje).�2018�m.

moks lų baigimo liko dar mažiausiai
ketveri metai, (įgijusi magistro laips-
nį ir toliau tyrinėsiu hepatitą C), ne-
labai esu svarsčiusi, kur norėčiau gy-
venti. Ateityje aš noriu dirbti labora-
tijoje, kurioje man bus suteiktos visos
galimybės atlikti naudingą ir reika-
lingą žmonijai darbą. Ir nesvarbu, kur
tai būtų.

Tavo manymu, kokią pamoką pasau-
lis išmoks iš šios globalinės nelaimės? 

Manau, pasaulis jau išmoko pa mo-
ką – jog reikia visuomet pasiruoš ti me-
dicininei krizei. Kaip pavyzdys – Ame-
rika, kuri turėjo labai daug laiko pa-
siruošti, bet nesiėmė žingsnių, kad
sustabdytų virusą prie Amerikos sie-
 nos. Aš labai tikiuosi, jog žmonės su-
 pras, kad mums reikia toliau tirti šį vi-
rusą ir labiau pasitikėti mokslininkų
patarimais, o ne tik val džia.

Ačiū, mieloji Greta, už įdomų pokalbį.
Linkime sėkmės moksle su viltimi, kad pri-
sidėsi ne tik nugalabyjant hepatitą C, bet
gal net ir koronavirusą! O tuo pačiu lin kiu,
kad mudviem greitai pa vyktų pakelti spar-
nelius – tau į Kopenhagą, man – į Čikagą!

University�of�California�baigimas�2019�m.�birželį.�Greta�su
bendrakursiu�Jon.

Vaikai�džiaugiasi�ir�dėkoja�,,Saulutei”�bei�dosniems�aukotojams.
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IŠ ATEITININkŲ GYVENIMO

Redaktorė Vida�Kuprytė • El. paštas: draugasateitis@gmail.com

Šių�metų�pradžioje�susipažinau�su�,,auksiniu”�tekstu�–�kun.
dr.� Arvydo� Žygo� kvietimu� ,,Ateikite”.� Pirmą� kartą� jį� per-
skaičiusi�likau�labai�sužavėta,�ir�jo�žodžiai�sukasi�mano�gal-
voje�kasdien.�Šis�tekstas�neilgas,�bet�jame�telpa�visi�esmi-
niai�krikščionybės�mokymai,�visi�šventumo�siekiančio�žmo-
gaus�idealai�ir�patys�gražiausi�padrąsinimo�žodžiai.�Manau,
jis�vertas�visų�dėmesio,�ir�tegul�jį�visi�atsispausdina�ir�namie
pasikabina.�Jis�taps�kasdieniu�mūsų�tikslų�priminimu.

Su kun. Žygo kvietimu susidūriau paskelbus 2020 m. –
Ateitininkų metų temą – ,,Ateikite kurti”. Ateitinin-
kų interneto svetainėje (ateitis.lt) rašoma: ,,Ateiti-

ninkų metų šūkiui parinkti ateitininko kun. Arvydo Žygo
žodžiai ‘Ateikite kurti’. Jais jauni žmonės kviečiami pri-

sidėti prie
brandaus,
katalikiško-
mis verty-
bėmis grin-
džiamo sa-
vęs bei Lie-

tuvos jaunimo ugdymo, gražesnės ir stipresnės šalies kū-
rimo. Taip pat šiuo šūkiu kviečiama dalintis savo talentais
bei didinti kultūros ir kūrybiškumo svarbą visuomenėje”.
Pripažįstu, kad pirmą kartą išgirdusi šią frazę – be kon-
teksto – nelabai supratau, ką čia reikia kurti, kas tokį kvie-
timą sugalvojo ir kokią bus galima išvystyti iš jos ateiti-
ninkišką veiklą. Po kelių savaičių man teko susipažinti su
šaltiniu, ir iš karto supratau, kad geresnių, visaapimančių
žodžių Ateitininkų metų temai negali būti.

Paskelbus koronaviruso pandemiją ir karantiną, žmo-
nija greitai įrodė, kiek daug galima atlikti nuotoliniu
būdu. Šiaurės Amerikos Studentų ateitininkų Centro val-
dyba irgi norėjo prisidėti prie virtualios veiklos. Greitai su-
rengėme studentų ateitininkų pirmąjį ,,Zoom” susirinki-
mą, kuriame diskutavome būtent šį kun. Žygo kvietimą –
,,Ateikite kurti”.

Diskusijos vyko balandžio 25 d. Dalyvavo 30 studentų.
Pokalbio tikslas – susipažinti su Ateitininkų metų tema, su-
žinoti apie vykstančias ir planuojamas veiklas, susijusias
su Ateitininkų metais, ir išnagrinėti kun. Žygo kvietimo
tekstą. Valdyba paruošė „PowerPoint” skaidrių pristatymą
ir visų dalyvių iš anksto paprašė atsispausdinti teksto žo-
džius. Pradėjome nuotolinį susirinkimą visiems skaitant
tekstą ir pabraukiant išskirtines eilutes – kas skaitytojui
buvo gražu, įdomu, netikėta, neaišku, aktualu.

Po to keli valdybos nariai pristatė savo mintis apie kun.
Žygo kūrinį. Studentas Gilius Aleksa išanalizavo tekstą ir
atkreipė dėmesį į tai, kad po kiekvieno raginimo ateiti ir
dalyvauti yra pridėta ir neatsiejama atsakomybė. ,,Ateikite
kalbėti, BET mokykitės klausyti… Ateikite ieškodami su-
pratimo, BET mokykitės suprasti”. Gilius taikliai pastebėjo,
kad mes visi esame kviečiami būti dalimi mūsų bendruo-
menės ir visuomenės, net jei ir esame nusivylę, pilni
skausmo ar nusidėję – kitus užgavę ar pažeminę. Reikia su-
prasti, kad turime ir pareigų, su kuriomis susipažįstame

per Šv. Raštą. 
Gilius toliau atrinko frazes, kurios ypač atspindi mūsų

Ateitininkų ideologiją ir katalikų tikėjimą. Pavyzdžiui, pa-
skutinėse eilutėse kun. Žygas rašo: ,,Virš visko ateikite ne
dėl savęs… bet ateikite dėl Kristaus. Tai yra vienintelė pras-
mė. Tai yra sunkiausiai suprantamas, sunkiausiai pasie -
kiamas, bet vienintelis kelias”. Uolūs ateitininkai prisimins
Prano Dovydaičio žodžius straipsnyje ,,Trys pamatiniai
klausimai” (,,Ateitis”, 1911 m. nr. 1): ,,Kristus yra pirmas
ir paskutinis mūsų gyvenimo tikslas”. O Šv. Rašte Jėzus
sako: Aš esu kelias, tiesa ir gyvenimas. Niekas nenueina pas
Tėvą kitaip, kaip tik per mane (Jono 14, 6). Kun. Žygas kvie-
čia visus siekti šito tikslo. 

Man teko pristatyti dvi pokalbio temas. Pirma, būti kū-
rybingu yra visų pašaukimas. Kūrybingumą galima iš-
reikšti įvairiais išoriniais būdais, bet iš esmės kūrybin-
gumas yra sąmoningas supratimas ir naudojimas savo Die-
vo duotų talentų. Būti kūrybingam reikia nuolat klausti:
,,kaip ir kur galiu padėti ar prisidėti?” Kūrybingi krikš-
čionys supranta save ir savo aplinką ir moka įvairiais at-
vejais naudotis savo talentais, tokiu būdu tarnaudami
Dievui ir kitiems. Amerikietė rašytoja Julia Cameron
savo knygoje „Kūrėjo kelias” rašo: „Siekiant savo aukš-
čiausio, dvasinio, savęs, negali netapti sąmoningesniu, ini-
ciatyvesniu, kūrybingesniu” (,,As we strive for our highest
selves, our spiritual selves, we cannot help but become more
aware, more proactive, more creative”, The Artist’s Way,
1992). 

Antroji mano svarstoma tema iškilo iš šitų kun. Žygo
eilučių: ,,Ateikite tam, kad jums labai reikia šios ben-
druomenės, ir būkite čia, kai kitiems jūsų reikės. Ateiki-
te, nes čia gera, bet padarykite, kad būtų dar geriau”. Jos
man priminė vieną sąvoką, kuri man yra labai arti prie šir-
dies: turime būti ne vartotojais, o kūrėjais šiame pasauly-
je. Nors yra labai smagu naudotis ir džiaugtis tuo, kas mums
buvo suteikta, perduota ar paruošta, po kiek laiko mes pa-
tys turime tapti tais žmonėmis, kurie perduoda amžinąsias
vertybes ir tradicijas kitai kartai. Prisidėkime visi prie
mūsų bendruomenės veiklų ruošos, kiekvienas savo ga-
bumais. Dalyvaukime visur visa širdimi, nes tai yra sma-
gu, bet taip pat dėl to, kad kitiems būtų dar geriau. Rū-
pinkimės jaunesniąja karta, kad užaugusi galėtų savo ta-
lentais prisidėti prie gražaus mūsų ateities kūrimo. Veikime
ne dėl savęs, bet dėl artimo, dėl Kristaus. Dalinkimės visi
savo talentais, ir tik tada matysime Dievo karalystę žemė-
je.

Po temų pristatymo išsivystė atviros diskusijos apie
kun. Žygo kvietimą. Studentai drąsiai dalijosi mintimis, idė-
jomis, neaiškumais, patarimais. Studentų pokalbis tęsėsi
beveik dvi valandas. 

Gavome nemažai gerų atsiliepimų ir džiaugiamės, kad
studentai tokių diskusijų trokšta dažniau. Studentai ska-
tina visus ateitininkus diskutuoti su savo draugais ir šei-
momis. Galite pradėti šituo kun. Žygo tekstu… Laukiame
jūsų minčių!

Šiaurės Amerikos Studentų ateitininkų Centro valdybą sudaro: Gilius
Aleksa, Lilė Sadauskaitė, Marisa Sadauskaitė, Marija Čyvaitė, Monika
Paškauskaitė, Nida Aleksaitė, Tomas Čyvas ir Vincas Rušėnas.

Studentai ateitininkai gvildeno Ateitininkų metų temą
MARIJA ČYVAITĖ

Ateikite
Ateikite visi, kas tik norite.

Ateikite tikintys ir netikintys,
atradę ir ieškantys.

Ateikite nusivylę, pilni skausmo. 

Ateikite niekada skausmo
nematę. 

Ateikite kadaise persekioti,
pažeminti už tikėjimą. 

Ateikite kadaise persekioję ir
pažeminę kitus. 

Bet ateikite dirbti, mokytis,
mąstyti.

Ateikite kurti, o ne griauti. 

Ateikite tarnauti, o ne valdyti. 

Ateikite gauti, bet mokykitės
duoti. 

Ateikite klausti, bet mokykitės
klausyti.

Ateikite kalbėti, bet mokykitės
išgirsti.

Ateikite pasiguosti, bet mokyki-
tės paguosti.

Ateikite ieškodami supratimo,
bet mokykitės suprasti.

Ateikite tam, kad jums labai rei-
kia šios bendruomenės, ir būki-
te čia, kai kitiems jūsų reikės.

Ateikite, nes čia gera, bet pada-
rykite, kad būtų dar geriau. 

Ateikite visi. 

Ateikite iš visur, kur buvote. 

Studijuokime, diskutuokime,
mąstykime, tobulinkimės, mels-
kimės, tarnaukime, mirkime sau
ir dalinkimės šiais Dievo dova-
notais laimėjimais, kurie ateis iš
mūsų darbo, kad tauta galėtų
prisikelti.

Bet virš visko ateikite ne dėl
savęs, ne dėl kito žmogaus, bet
ateikite dėl Kristaus. 

Tai yra vienintelė prasmė. 

Tai yra sunkiausiai supranta-
mas, sunkiausiai pasiekiamas,
bet vienintelis kelias.

Kun. Arvydas Žygas
1989 m.

Kun. Žygo raginimas ,,Ateikite” buvo
pirmą kartą viešai perskaitytas 1989
m. lapkričio mėn. Vilniuje, Lietuvos
ateitininkų atkuriamajame suva-
žiavime.

Ką reiškia ,,Ateikite kurti”
Kviečiame
Studentai vėl rinksis ,,Zoom”
diskusijoms, ketvirtadienį,
gegužės 28 d. vakare.

Norintys dalyvauti prašomi
pranešti el. paštu studen-
tucv@gmail.com. Jums pra-
nešime laiką ir kaip prisi-
jungti. 

Visi studentai kviečiami – at-
eitininkai ir ne ateitininkai. 

SAS Centro valdyba

Kun.�dr.�Arvydas�Petras�Žygas
(1957–2011)

Veikime ne dėl savęs, bet dėl artimo,
dėl Kristaus. Dalinkimės visi savo
talentais, ir tik tada matysime Dievo
karalystę žemėje.

Pandemijos�metu�Studentų�ateitininkų�veikla�pagyvėjo.��Štai�diskusijos�nuotoliniu�būdu.��



ri ir kartu santūri kalba man buvo pri-
imtina šių laiškų skaitymams. Dukrą Al-
doną vaidino Virginija Šmatova – kirpė-
ja, stilistė, ji kūrė švelniai, iki graudulio
jautriai ir kartu elegantiškai. Linas Pa-
rulis vaidino tardytoją. Jis kūrė ne trafa -
retinį NKVD darbuotoją, o sugebėjo ste-
bėtis suimtu žmogumi, kurio kal tės kaip
ir nepavyksta rasti.

Istoriniuose pokalbiuose (video) da-
lyvavo: Kęstutis Matuzas, Vytautas Bace-
vičius ir aš (D. Samienė). Turė jo me tiks-
lą pristatyti istorinius faktus, kurie iš-
reiškė A. Stulginskio – žmogaus, tėvo,
vyro, piliečio – asmenybę. Video pra-
džioje žemaitė moteris (Mo nika Buitku-
vienė) pavasariškos gamtos fone groja
liaudiškomis kanklė mis. A. Stulginskio tė-

viškė – besiribojančiame su Jurbarku žemaitiška me
Šilalės rajone. Bėgiojantis ir dek lamuojantis vaikas
(Domas Kazlaus kas) – šių dienų pastangos mokyti vai-
kus istorijos, tegu per eilėraštuką apie nupieštą
Vytį. Vaikas pasikartoja ir atliekamoje dainoje (Rūta
Šlič kutė ir Arūnas Samys) „Vakarų gied ru moj”. Šie
sentimentalūs epizodai jungia kultūras, jų grožį ir per-
einamu mą į šiandien. Bent to siekiau. Filmavo ope-
ratorius – Audrius Sin kus. Rež. Danutė Budrytė-Sa-
mienė, rež. padėjėja Indrė Kateivė (filmuotą video ga-
lima pamatyti Youtube:

#steigiamojoseimo100metis #prezidentas #stul-
ginskis #konstantinoglinskioteatras)

O ar spektaklis „Tiltai į tėviš kę” dar bus kada parody-
tas?

Spektaklis nežinau kada bus ro domas, kol kas
sunkiai po karantino grįžtame prie naujo pastatymo
repe ticijų. 

Dėkojame už atsakymus ir lin kime kūrybinės sėkmės.

Kalbino Audronė V. Škiudaitė
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Kai virtualioje erdvėje surenki Jur barko Kons-
tantino Glinskio teat ro rež. Danutės Budry-
tės-Samienės pa vardę, blyksi frazė, kad Są-

jūdis Jur barke gimė jos kabinete. Pilietinį šios kul-
tūrininkės nusiteikimą lengvai atpa žinsi ir iš jos pa-
statymų. Tokie ir pastarieji jos darbai – spektak-
lis „Til tai į tėviškę” ir karantino sąlygomis gimęs
video – publicistinė juosta apie pirmąjį Steigiamojo
Sei mo pirminin ką Aleksandrą Stulgins kį. Kadan-
gi vi deo reklamoje kaip dalyvio pažymėta ir Wis-
 con sine, Madiso ne, gyvenan čio A. Stul ginskio anū-
ko gydytojo Jo no Juo zevičiaus pavardė, karanti-
ninis įvy kis suintrigavo, todėl susira dome (vėl gi vir-
tualiai) režisierę Da nu tę Budrytę-Samienę ir uždavė -
me jai ke letą klausimų apie pastaruosius jos kū-
rinius ir patį Konstantino Glins kio teatrą Jurbar-
ke.

Jurbarko kultūros centro in ter netiniame puslapyje ra-
šoma, kad Jūs planavote renginį apie Lie tuvos Steigiamojo
Seimo pirmi nin ką Aleksandrą Stulginskį, ku ris, deja, dėl ka-
rantino, kaip ir dau gelis kitų renginių, persikėlė į interne-
tinę erdvę ir virto vaizdo kūriniu „Istorijos pokalbiai. Lie-
 tu vos Steigiamojo Seimo pirmi nin kas Aleksandras Stul-
ginskis”. Papasakokite plačiau, kaip viskas vyko. 

Publicistinis spektaklis „Tiltai į tėviškę”, kuriam
scenarijų parašiau pati (D. Budrytė), buvo ruoštas
2018 m. Pasaulio lietuvių dainų šventei. Tai Vydūno
pokalbiai su įvairiais žymiais žmonėmis apie vals-
tybę, šei mą, tikėjimą. Visai nesvarbu, ar Vy dū nas ga-
lėjo su jais susitikti, ar ne. Mano „pokalbiuose” Vy-
dūnas kalbė jo si su Jurbarko krašto žmonėmis. A.
Stulginskių šeimos istoriją panaudojau todėl, kad ji
buvo labai panaši į Jurbarko mokytojo Benedikto But-
 kaus istoriją: atskirti nuo šeimos vos ne 30-čiai
metų; susitikimai su JAV gyvenančiais vaikais tam-
pa sudėtingi. Tačiau rūpestis neprarasti tikėjimo, tau-
tiškumo, skatinti anūkus būti lietuviais išlieka bet
kokiomis gyvenimo aplinkybėmis. 

2020 m. gegužės 15 d. Lietuva mi nėjo Steigiamojo
Seimo  pirmojo  posė džio 100-metį. Kilo mintis pa-
naudoti spek taklio ištraukas, susijusias su A. Stul-
ginskių šeima, išplėsti papildoma informacija ir, re-
miantis A. Ei din to knygomis, paruošti filmuotą
nuotolinį istorinių pokalbių rengi nu ką. Juolab, kad
A. Stulginskio anūkas Jonas Linas Juozevičius va-
saromis atvažiuoja į Jurbarką, nes čia yra jo žmonos
tėvonija. 

Ar Jūsų kontaktai su Juozevi čiais „seni”, ar susiradote
vieni ki tus šio jubiliejaus proga?

Pažintis su Jonu Juozevičiumi įvyko sąmonin-
gai. Labai žavėjausi A. Stulginskio gyvenimu, iš-
tverme, lie tu viškumu ir gastroliuodama JAV su B.
Pūkelevičiūtės istorine pasaka vai kams „Rimas pas
Kęstutį”, suradau žmonių, kurie pažinojo Joną ir ži-
no dami, kad domiuosi A. Stulginskiu, neakivaiz-
džiai supažindino su juo. Ga vau jo el. pašto adresą,
parašiau laišką, o jis atrašė, kad į Jurbarką at važiuo-
ja kas vasarą. Jis man atsiuntė paskaityti antrąją A.
Eidinto knygą, papasakojo įdomių istorijų apie sene -
lį ir mamą Aldoną Stulginskaitę-Juo zevičienę. Taip
mes pradėjome bendrauti. Buvau pakvietusi jį pri-

statyti prezidento A. Stulginskio istoriją Jurbarko mo-
kyklų moksleiviams.

Papasakokite apie K. Glinskio teatrą ir aktorius, kurie
dalyvauja ir šiame spektaklyje bei filmuotoje juostoje.

Spektaklyje dalyvauja didelė da lis mano vado-
vaujamo teatro žmonių. Jurbarko liaudies teatras
įkurtas 1959 m. (vienas iš penkių pirmųjų Lietuvoje
įkurtų liaudies teatrų). Aš ja me dirbu nuo 1984 m. 1995
m. teat ras pelnė Konstantino Glinskio var dą, nes Vals-
tybės teatro įkūrėjas Konstantinas Glinskis gimė Jur-
barke ir čia subūrė mėgėjų teatro grupę, kuri turi
gyvą tęstinumą iki šių dienų. 

Prezidento A. Stulginskio vaidmenį sukūręs Ar-
vydas Višinskas yra energetikas, tačiau turi labai lo-
gišką vaidmens kūrimo nuojautą. Jis labai subtiliai
ir santūriai  įsigilina į kiek vieną niuansą. Ponią
Stulginskienę spektaklyje vaidino Jūratė Videikie nė
– labai jautri, emocionali aktorė, mokytoja, bet ji šiuo
metu važiuoja į darbus Vokietijon, todėl filmuotame
renginyje Stulginskienės laiškus skai tė Rūta Luk-
šienė (Jurbarko ligoninės vyr. gydytoja). Rūta teatre
dar labai neseniai. Debiutavo poezijoje, tačiau jos jaut-

D.�Samienė,�D.�Žem�liauskaitė-Juozevičius,�J.�L.�Juozevi�čius,�V.�Šmatova,�I.�Kateivė,�R.�Moc-
kuvienė,�J.�Mockus,�G.�Marti�šienė,�D.�Juodaitis,�J.�Povilaitienė.��������������A. Kateivos nuotr.

Iš�spektaklio�„Tiltai�į�tėviškę”�(rež.�D.�Samienė)�J.�Videikienė�(Stulginskienė),�A.�Višinskas
(Stulginskis).� A. Sinkaus, JKC archyvo nuotraukos

A. Stulginskis – Jurbarkas – Madisonas

Po�renginio�„Prezidentas�Aleksandras�Stulginskis”:�G.�Martišienė,�M.�Kapelari�(Austrija),�I.�Kateivė,�A.�Busch,�A.�Januškevičius,
A.�Samys,�R.�Buitkus,�D.�Samienė�(projekto�org.),�J.�L.�Juozevičius�(Prezidento�A.�Stulginskio�anūkas,�JAV),�S.�Mockevi-
čius�(Jurbarko�meras),�A.�Bliundžiuvaitienė�(JKC�direktorė),�V.�Butėnienė�ir�J.�Bučinskas.�

Filmavimo�scena.�Dail.�A.�Busch,�L.�Parulis�(Tardytojas),�A.�Višinskas�(A.
Stulginskis),�rež.�D.�Samienė.
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Parengė�Vitalius�Zaikauskas

LIETUVA IR PASAULIS

Rengiamasi�galimai�naujai�COVID-19�bangai
Vilnius (ELTA) – Valstybės kau-

piamą medicinos priemonių rezervą
papildė 1 mln. asmens apsaugos prie-
monių – specialių medicininių kaukių
siunta. 

Minėtos medicininės kaukės į šį
rezervą, saugomą Ekstremalių svei-
katai situacijų centre, atgabentos vil-
kikais. Visos siuntos svoris – 3,6 tonos.

Kaip primena Visuomenės infor-
mavimo grupė, nuo birželio 1 d. kei-
čiasi asmens saugos priemonių skirs-
tymo tvarka šalies įstaigoms ir iš me-
dicinos rezervo jos būtų skiriamos tik
karščiavimo klinikoms ir mobilie-
siems punktams bei toms gydymo
įstaigoms, kuriose įvyktų staigus ko-
ronaviruso protrūkis.

Tuo tarpu visos kitos šalies gydy-
mo įstaigos medikams skirtas apsau-

gos priemones turės įsigyti pačios
arba padedant šių įstaigų steigėjams,
t. y. savivaldybėms. Tad nuo birželio 1
d. jos yra įpareigotos pačios apsirūpinti
reikalingomis apsaugos priemonėmis,
organizuoti jų pirkimą ir sandėliavi-
mą, rūpintis logistika.

Sveikatos apsaugos ministerija
primena, nepaisant to, kad bendra ša-
lies situacija dėl koronaviruso pande-
mijos gerėja, atsipalaiduoti dar nega-
lima, rengiamasi galimai kitai infek-
cijos bangai. Tuo tikslu valstybė siekia
sukaupti tokio dydžio rezervą, kad jo
užtektų trims mėnesiams į priekį. Jį
sudarytų gydymo įstaigų, savivaldybių
ir valstybės sukauptas rezervas.

Šiuo metu centralizuotai užtik-
rintas daugiau nei vieno mėnesio re-
zervas, jei situacija staigiai pablogėtų.

Jau�veikia�žemėlapis�su�COVID-19�statistika

Vilnius (SAM inf.) – Pradėjo veik-
ti virtualus žemėlapis su COVID-19
statistiniais duomenimis, skelbia Svei-
katos apsaugos ministerija. Jame ana-
lizuojama koronaviruso situacija pagal
skirtingas savivaldybes, sergančiųjų
lytį ir amžiaus grupes, pateikiami
bendrieji ir kiekvienos paros pokyčiai.

Daugiausiai atvejų iki šiol fik-
suota Vilniaus mieste – 387, Klaipėdo-
je – 271, Vilniaus rajone – 227, Kaune –

99 atvejai. Visiškai susirgimų nefik-
suota Zarasų ir Pakruojo rajonuose bei
Birštono savivaldybėje.

Daugiausiai COVID-19 atvejų buvo
fiksuota 50–59 metų amžiaus žmonių
grupėje – 351, 40–49 metų amžiaus gru-
pėje – 255, 60–69 metų amžiaus grupė-
je – 231 atvejis. Mažiausiai susirgo
vaikų iki devynerių metų amžiaus – 21.

Duomenys atnaujinami vieną kar-
tą per parą.

Konkursas:�prekybos�žmonėmis�prevencija�užsienyje
Vilnius (VRM inf.) – Vidaus rei-

kalų ministerija (VRM) organizuoja
projektų, skirtų prekybos žmonėmis
prevencijai lietuvių bendruomenėse ki-
tose valstybėse, konkursą.

Konkursui gali būti teikiami pro-
jektai, kuriais siekiama didinti infor-
muotumą apie prekybą žmonėmis tam,
kad bendruomenių nariai netaptų au-
komis ir žinotų kur kreiptis pagalbos,
taip pat vykdyti prekybos žmonėmis
prevencijos priemones. Konkursą lai-
mėjusiam paraiškos rengėjui bus skir-
tos lėšos projektui įgyvendinti.

Konkursui gali būti teikiami pro-
jektai, kuriuose numatytos įgyven-
dinti priemonės: sukurtas prevencinis
vaizdo klipas, sukurtos ir atspausdin-
tos spalvotos sulankstomos skrajutės,
parengta elektroniniu formatu ir at-
spausdinta mokomoji medžiaga lietu-
vių kalba apie prekybą žmonėmis ir

šiuolaikinę vergovę.
Priemonės pradedamos įgyven-

dinti tik jų turinį suderinus su Vidaus
reikalų ministerija. Projektas turi būti
įgyvendintas iki 2020 m. gruodžio 1 d.
Paraiškos konkursui turi būti pateik-
tos Vidaus reikalų ministerijos Viešojo
saugumo politikos grupei (Šventaragio
g. 2, LT-01510 Vilnius) iki 2020 m. liepos
20 d. užklijuotame ir užantspauduota-
me voke arba nuskenuotos elektroni-
nio pašto adresu: prekybazmone-
mis@vrm. lt.

Projekto įgyvendinimo ataskaita
su finansiniais dokumentais Vidaus
reikalų ministerijai turi būti pateikti
iki 2020 m. gruodžio 7 d. Konkursą lai-
mėjusio projekto rengėjui Vidaus rei-
kalų ministerija skirs lėšas (iki 10 000
EUR) projektui įgyvendinti.

Teirautis el. paštu: prekybazmo-
nemis@vrm.lt arba tel. 8 5 271 7292.

Lietuva�solidarizuojasi�su�JAV�kovoje�su�COVID-19
Vilnius (Mano vyriau-

sybė) – Vyriausybė priėmė
sprendimą skirti 100 tūkst.
eurų Jungtinių Amerikos
Valstijų Pennsylvanijos vals-
tijai. Už skirtas lėšas bus per-
kamos Lietuvoje pagamintos
apsaugos priemonės šios vals-
tijos medikams bei kitų kas-
dien žmonių gyvybes gelbė-
jančių tarnybų darbuotojams.

JAV šiuo metu yra viena
iš labiausiai pandemijos pa-
veiktų valstybių pasaulyje.
Lietuvą ir Pennsylvanijos valstiją sie-
ja glaudūs ir ilgalaikiai ryšiai. Jau 27
metus besitęsiantis Lietuvos kariuo-
menės ir Pennsylvanijos nacionalinės
gvardijos (PANG) bendradarbiavimas
yra puikus mūsų tvarios partnerystės
su JAV pavyzdys.

Kovoje su koronaviruso pandemi-

ja Lietuva jau skyrė humanitarinę pa-
ramą Italijai, Ispanijai, Ukrainai, Mol-
dovai, Sakartvelui, Kinijai (per Tarp-
tautinę Raudonojo Kryžiaus organiza-
ciją). Vyriausybė taip pat pritarė siū-
lymui skirti lėšų vakcinos nuo koro-
naviruso tyrimams ir parėmė kitas
iniciatyvas.

D.�Trump:�„masinės�žudynes�visame�pasaulyje“
Washingtonas (BNS) – JAV pre-

zidentas Donald Trump vėl užsipuolė
Kiniją dėl koronaviruso pandemijos,
kaltindamas Pekiną „masinėmis žu-
dynėmis visame pasaulyje”.

„Šias masines žudynes visame pa-
saulyje nulėmė ‘Kinijos nekompeten-
tingumas’ ir niekas daugiau”, – para-
šė prezidentas.

Virusas pirmąkart buvo aptiktas
Kinijos Uhano mieste praėjusių metų
gruodį ir greitai išplito visame pa-
saulyje. 

D. Trump iš pradžių nelaikė ko-

ronavirusinės infekcijos COVID-19
rimtu pavojumi ir ne kartą teigė, jog
Kinija stengiasi suvaldyti protrūkį.
Vėliau jis pakeitė savo nuomonę ir ėmė
kaltinti Kiniją, kad ji leido infekcijai
išplisti po visą pasaulį.

Baltieji rūmai taip pat yra pa-
reiškę, kad virusas buvo sukurtas la-
boratorijoje ir buvo atsitiktinai pa-
leistas, tačiau kol kas nepateikė jokių
įrodymų. D. Trump ne kartą nedetali-
zuodamas grasino imtis atsakomųjų
veiksmų prieš JAV pagrindinę varžo-
vę ekonomikos srityje.

Svarsto�drausti�brazilams�atvykti�į�JAV
Washingtonas (ELTA) – Brazili-

joje sparčiai plintant naujajam koro-
navirusui, JAV prezidentas pareiškė
svarstąs įvesti draudimą brazilams
atvykti į JAV. „Mes svarstome apie tai”,
– sakė D. Trump.

„Nenoriu, kad čia atvyktų žmonės
ir užkrėstų mūsų žmones. Taip pat ne-

noriu, kad ir ten sirgtų žmonės. Pade-
dame Brazilijai su ventiliatoriais. Šalis
susiduria su tam tikrais sunkumais,
nėra abejonių”, – sakė JAV prezidentas.

Pagal koronaviruso infekcijos at-
vejų skaičių Brazilija vos per kelias
dienas pakilo į trečią vietą pasaulyje.
Braziliją lenkia tik JAV ir Rusija.

JAV�vetavo�Rusijos�JT�pateiktą�rezoliuciją
Washingtonas (ELTA) JAV atsi-

sakė patvirtinti Rusijos Jungtinių Tau-
tų (JT) Saugumo Tarybai pateiktą re-
zoliuciją ir paneigė naudojusi samdi-
nius neva bandydama nuversti Vene-
suelos valdžią.

JAV rezoliuciją atmetė JT Saugu-
mo tarybos susitikimo metu, kuris
buvo suorganizuotas Maskvos prašy-
mu. Rusija remia Venesuelos prezi-
dentą Nicolas Maduro.

Kairiųjų pažiūrų Venesuelos ly-
deris anksčiau šį mėnesį paskelbė,
kad šalies karinės pajėgos užkirto ke-
lią neva invazijai, kurią esą suplanavo
Baltieji rūmai, o vykdyti turėję sam-
diniai.

Venesuelos karinės pajėgos su-
ėmė keletą buvusių JAV kariškių,
jiems paskelbti kaltinimai „teroriz-
mu, sąmokslo rengimu, neteisėta pre-
kyba ginklais ir būrimusi į (krimina-

lines) bendrijas”.
Rusijos ambasadoriaus JT pava-

duotojas Dmitrijus Polianskis paragi-
no Saugumo Tarybos narius „viena-
reikšmiškai pasmerkti bandymą įsi-
veržti į Venesuelos suverenią terito-
riją”.

Rezoliucijoje buvo išsakytas siū-
lymas Saugumo Tarybai dar kartą pa-
kartoti, kad pagal rezoliucijas, susi-
jusias su terorizmo smerkimu ir sam-
dinių naudojimu, institucija „atmeta
jėgos panaudojimą arba grasinimus
panaudoti jėgą”.

Tačiau JAV ambasadorė JT Kelly
Craft dokumento patvirtinti nesutiko.
Ji apkaltino Rusiją ir Kubą nuolat
siunčiant kariškius ir samdinius į Ve-
nesuelą.

JAV ir dar maždaug 50 valstybių
Venesuelos laikinuoju prezidentu pri-
pažįsta opozicijos lyderį Juan Guaido.

„Facebook“�trukdys�kištis�į�prezidento�rinkimus
New Yorkas (ELTA) – „Facebook”

įkūrėjas Mark Zuckerberg pareiškė
esąs „gana tikras” dėl to, kad jo vado-
vaujama bendrovė gali užkirsti kelią
bandymams paveikti šių metų JAV
prezidento rinkimų baigtį.

M. Zuckerberg teigė, kad socialinis
tinklas yra geriau pasirengęs užkirs-
ti kelią dezinformacijos kampanijoms,
tačiau pripažino, kad 2016 m. rinkimų
metu, kuomet nugalėjo Donald Trump,
„Facebook” turėjo trūkumų.

„Šalys ir toliau bandys kištis, mes
ir toliau turėsime tokias problemas,
bet nuo 2016 m. labai daug ko išmoko-
me, todėl esu gana tikras dėl to, kad ga-
lėsime apsaugoti ateinančių rinkimų
sąžiningumą”, – sakė M. Zuckerberg.

M. Zuckerberg kišimosi į rinki-
mus prevenciją pavadino „šiek tiek pa-
našia į ginklavimosi varžybas” su to-
kiomis šalimis, kaip Rusija, Iranas ir
Kinija.

„Nenorime, kad kitos valstybės
kištųsi į rinkimus, nepaisant jų ban-
dymų veiksmingumo, manau, jog tu-
rime bendradarbiauti su visais, kad už-

kirstumėme tam kelią”, – pridūrė jis.
„Facebook” anksčiau buvo kalti-

namas leidęs D. Trump laimėti rinki-
mus dezinformacijos pagalba, kurią so-
cialiniame tinkle platino užsienio vals-
tybių institucijos.

„Facebook” neseniai pašalino Bra-
zilijos prezidento Jair Bolsonaro pa-
reiškimą, neva mokslininkai įrodė,
kad yra sukurtas vaistas nuo COVID-19.

Vakcina�taptų�„pasaulio�visuomenės�gėrybe“
Ženeva (BNS) – Kinija paverstų

bet kokią savo sukurtą vakciną nuo ko-
ronaviruso „pasaulio visuomenės gė-
rybe”, vos tik ji būtų paleista į apy-
vartą, pareiškė Kinijos prezidentas
Xi Jinping.

Per pirmą virtualų Pasaulio svei-
katos asamblėjos susitikimą prezi-
dentas taip pat pažadėjo, kad Kinija
skirs 2 mlrd. JAV dolerių paramą pa-
saulio kovai su koronavirusine infek-
cija COVID-19.

M.�Zuckerberg�trukdys�kišimuisi�į�JAV�pre-
zidento�rinkimus.� Guernseypress nuotr.

Ant�Vilniaus�rotušės�sušvito�JAV�vėliava.
Madeinvilnius nuotr.
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Parengė�Dainius�Ruževičius

JAV�sporto�žiniasklaidos�milžinė�ESPN
nusprendė�sudaryti�NBA�klubų�starti-
nius�penketus�iš�visoje�kiekvienos�or-
ganizacijos�istorijoje�ryškiausius�pėd-
sakus� palikusių� krepšininkų.� Tačiau
Lietuvos�krepšinio�sirgalių�nusivylimui
nei�vienas�NBA�žaidęs�tautietis�į�šį�sąrašą
nepateko.�Arčiausiai�tikslo�buvo�ilga-
metis�Clevelando�,,Cavaliers”�koman-
dos žaidėjas Žydrūnas�Ilgauskas.

Ekspertai, vertindami šios orga-
nizacijos geriausius aukštaū-
gius, į vidurio

puolėjo poziciją rin-
kosi tarp trijų žaidėjų:
Tristan Thompson
(klube žaidžia nuo
2011 metų), Ž. Ilgausko
ir Brad Daugherty
(klube žaidė 1986–1994
metais).

Ž. Ilgauskas, ku-
ris Clevelande žaidė
nuo 1996 iki 2010
metų, du kartus pate-
ko į „Visų žvaigždžių”
savaitgalio rungtynes,
tačiau to neužteko
nukonkuruoti penkis
sykius tokioje dviko-
voje dalyvavusio B. Daugherty. Pasta-
rasis geriausiame savo sezone, 1990–
1991 metais, vidutiniškai per rungtynes
pelnydavo 21,6 taško ir atkovodavo 10,9
kamuolio.

Tačiau už Atlanto „Big Z” vadi-
namas Ž. Ilgauskas išlieka viena di-
džiausių „Cavaliers” klubo legendų.
Arenos palubėse galima išvysti ka-

bančius  jo 11 numeriu pažymėtus
marškinėlius.

Kiti NBA lietuviai nepraleido vie-
noje organizacijoje daugiau nei pen-
kerių metų, tad prognozuoti patekimą
į geriausiųjų penketų buvo sunku. Ar-
čiausiai tikslo galėjo būti 1989–1994 me-
tais „Golden State Warriors” koman-
doje žaidęs Šarūnas Marčiulionis, ta-
čiau jam nukonkuruoti klubo aukso
amžiaus kalvius Stephen Curry ir
Klay Thompson gynėjo pozicijoje prak-
tiškai buvo neįmanoma.

Domantas Sabonis pastaruoju

metu tapo vienu iš Indianos ,,Pacers”
lyderių, o kai kurie NBA apžvalginin-
kai lietuvį jau spėjo įtraukti į šio klu-
bo visų laikų geriausiųjų aukštaūgių
sąrašus. Tačiau D. Sabonis kol kas
praleido komandoje per mažai laiko,
kad pretenduotų tapti visų laikų ge-
riausiu. Bet, nekeičiant klubo, jo kar-
jera krypsta tokio pasiekimo link.

Sporto�pasaulį�sukausčiusios�COVID-19
globalinės� pandemijos� gniaužtai� ne-
stabdo�pokyčių�Čikagos�„Bulls”�klube.
Organizacija� nusprendė� atsisveikinti
su�už�žaidėjų�tobulėjimą�atsakingo�tre-
nerio�pareigas�ėjusiu�Shawn�Respert,�ta-
čiau� šis� žingsnis� žurnalistams� sukėlė
daugiau�klausimų,�nei�atsakymų.

Remiantis „NBC Sports Chica-
go” korespondento K. C. John-
son pranešimu, sprendimą at-

leisti pastaruosius tris sezonus Čika-
goje praleidusį S. Respert priėmė ne
naujasis klubo viceprezidentas Artūras
Karnišovas ar jo dešinioji ranka ge-
neralinis vadybininkas Marc Eversley.

Bokso� pasaulis� gali� išvysti� trečią� šio
sporto�legendų�Mike�Tyson�ir�Evander
Holyfield�dvikovą.�Apie�tai�vis�garsiau
kalba�abu�sportininkai,�o�jų�atstovai�jau
pradėjo� derybas� dėl� parodomosios
akistatos.

E. Holyfield ir M. Tyson kovas ga-
lima drąsiai laikyti profesiona-
laus bokso klasika. Abu vyrai

kovojo du sykius. 1996-aisiais E. Holy-
field nokautavo M. Tyson 11-ajame
raunde, o dar po metų atsakomoji kova
baigėsi skandalu, kai M. Tyson įkando
savo varžovui į ausį ir buvo diskvali-
fikuotas. Dabar abu boksininkai – ve-
teranai: M. Tyson 53-eji, E. Holyfield –
ketveriais metais jaunesnis.

Kai „Geležinis Mike” pradėjo ak-
tyviai treniruotis ir pranešė, jog keti-
na grįžti į ringą parodomajai dvikovai,
bokso pasaulis tuoj pat sušurmuliavo,
jog netolimoje ateityje galima būtų iš-
vysti ir trečią šių bokso legendų akis-
tatą. Juo labiau kad E. Holyfield taip
pat palaiko formą ir aktyviai treni-
ruojasi. Šiomis dienomis pats boksi-
ninkas prasitarė, kad derybos jau yra
pasistūmėjusios iš pradinio taško.
„Mudviejų atstovai jau pradėjo dery-
bas. Nors galutinis sprendimas dar

nepriimtas, tikiuosi, kad šią idėją
mums pavyks įgyvendinti artimiausiu
metu. Norėčiau kažką nuveikti gero,
tad ketinu sugrįžti. Visada sakyda-
vau, kad norėčiau rengti parodomąsias
kovas”, – kalbėjo E. Holyfield.

Jis yra įkūręs labdaros fondą „Ho-
lyfield Foundation”, tad tikėtina, kad
surinktos lėšos atiteks vaikams. „No-
riu sugrįžti ir visiems įrodyti, kad jei
vengi žalingų įpročių ir rūpiniesi savo
kūnu, galėsi džiaugtis oria senatve”, –
kalbėjo E. Holyfield. Jis profesiona-
liame ringe pastarąjį kartą kovėsi
prieš devynerius metus, M. Tyson ko-
vojo prieš penkiolika metų.

Boylen į komandą bei pratęsdami jo su-
tartį, ir paprašė geriau pažinti šį tre-
nerį prieš priimant sprendimą dėl jo at-
eities. Tai dar labiau paskatino klubo
sirgalių nerimą, jog lietuvio atvykimas
į klubą tėra tik išorinis pokytis, o tik-
roji sprendimų teisė organizacijoje ir
toliau priklausys prezidento postą už-
imančiam savininko Jerry Reinsdorf
sūnui Michael ir iš savo pozicijos at-
leistam, tačiau „ypatingojo konsul-
tanto” pareigas klube ir toliau einan-
čiam J. Paxson.

2018–2019 metų sezono pirmoje
pusėje „Bulls” vyriausiojo trenerio
pareigas perėmęs Boylen per klube
praleistą laiką iškovojo 39 pergales ir
84 pralaimėjimus.

Pradėta�abejoti�dėl�A.�Karnišovo�pilnos�galios�priimti�sprendimus�„Bulls”�klube.

NBA žaidę lietuviai – 
už išskirtinio sąrašo ribų

Kiek galios turi  A. Karnišovas?

Išvysime trečią 
M. Tyson ir E. Holyfield dvikovą?

Lietuvos� krepšininkai� nepateko� tarp� ryškiausius� pėdsakus
NBA�palikusių�žaidėjų.

Nors pats Johnson savo straips-
nyje cituoja apie norą kilti karjeros
laiptais prabilusį Respert, specialisto
atleidimu pasirūpino žmogus, kurio at-
eitį Čikagoje gaubia visa eilė gandų –
žiniasklaidos plačiai kritikuojamas
vyriausiasis treneris Jim Boylen.

Tame pačiame straipsnyje repor-
teris pabrėžia, jog šis žingsnis yra
ženklas, kad klubo viceprezidentas A.
Karnišovas sprendimus dėl trenerių
štabo formavimo kol kas palieka J.
Boylen.

Organizaciją paliekantis S. Res-
pert kartu su lietuviu dirbo tiek lygos
valdyboje, tiek Houstono „Rockets”
klube.

„Chicago Suntimes” žurnalistas
Joe Cowley pranešimą apie Respert iš-
vykimą užbaigė išvada: „Boylen vis dar
atlieka ‘Bulls’ vyriausiojo trenerio
funkcijas ir priima sprendimus lyg
žmogus, neturintis planų artimiausiu
metu palikti savo postą”.

Po A. Karnišovo paskyrimo
„Bulls” klubo vadovu, dauguma lygos
apžvalgininkų prognozavo, jog lietu-
vis parodys duris nuviliančius re-
zultatus demonstruojančiam ir gau-
sios kritikos susilaukiančiam stra-
tegui.

Tačiau remiantis dar vienu K. C.
Johnson pasisakymu, naujasis orga-
nizacijos viceprezidentas gali ir netu-
rėti pilnos galios priimti tokį spren-
dimą jam patogiu laiku.

Atsakinėdamas į skaitytojų at-
siųstus klausimus „NBC Sports Chi-
cago” žurnalistas teigė, jog „Bulls”
prezidentas Michael Reinsdorf  A. Kar-
nišovui paaiškino visas teigiamas sa-
vybes, kurias jis ir buvęs klubo vado-
vas John Paxson įžvelgė pakviesdami

„Bulls” savininkui užteko vieno 
pokalbio su lietuviu

Čikagos „Bulls” savininkas J.
Reinsdorf  tiesiogiai nedalyvavo naujo
klubo viceprezidento paieškose, ta-
čiau vienintelis pokalbis su Artūru
Karnišovu leido įsitikinti, jog lietuvis
– tinkama kandidatūra šioms parei-
goms.

Praėjusį mėnesį A. Karnišovas
tapo vos trečiuoju „Bulls” krepšinio
operacijų vadovu nuo 1985 metų, kai
NBA klubą iš „Vėjų miesto” kartu su
grupe investuotojų įsigijo J. Reins-
dorf. Tačiau pats 84-erių milijardie-
rius svarstant, kam patikėti atsa-
kingas pareigas, beveik nesikišo – pa-
radui vadovavo klubo prezidento pos-
tą užimantis jo sūnus Michael Reins-
dorf.

Vis dėlto ir Reinsdorf  vyresnysis
prieš galutinį sprendimą bendravo su
A. Karnišovu akis į akį – tiesa, ne gy-
vai, o per vaizdo konferenciją. „Pasi-
kalbėjęs su Artūru ir išklausęs, ką
apie jie pasakoja kiti, buvau įtikintas,
kad jis – teisingas pasirinkimas. Jis
nėra egomaniakas. Nėra ir drovus.
Regis, jis yra išties subalansuota as-
menybė ir puikiai išmano krepšinį. To-
kias išvadas padariau iš mūsų pokal-
bio”, – NBC teigė J. Reinsdorf.

Pustrečių metų užimtą Denverio
„Nuggets” generalinio vadybininko
postą palikęs A. Karnišovas netru-
kus surado ir bendražygį toms pa-
čioms pareigoms Čikagoje – iš Phila-
delphijos „76ers” klubo atvykusį Marc
Eversley.

Dėl koronaviruso pandemijos su-
stabdytame NBA sezone „Bulls” (22/43)
užima 11-ą vietą Rytuose.

E.�Holyfield�ir�M.�Tyson�bokso�ringe�gali�su-
sitikti�dar�kartą.
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„Beveik trečdalis Lietuvos per įvairias
emigracijos bangas išvyko iš tėvynės. Ar
mes laikome šiuos žmones Lietuvos da-

limi? Jeigu taip, kodėl jų veikla, jų kūryba, jų me-
nas pas mus beveik nežinomi? Apie tai laikas pa-
sikalbėti”, – LRT Klasikos laidoje sakė vedančio-
ji Jolanta Kryževičienė, į svečius pasikvietusi Lietuvių
išeivijos instituto Kaune vadovą prof. Egidijų Alek-
sandravičių ir Lietuvos nacionalinio dailės muzie-
jaus direktorių Arūną Gelūną. 

Manome, kad ši diskusija bus įdomi ir „Drau-
go” skaitytojams. Pokalbio tekstą pateikiame
sutrumpinę.  – Red.

„Lietuvoje turime keletą išeivijos kolekcijų galerijų. Dau-
giau žinome apie vis sugrįžtančių menininkų kūrybą – to-
kių kaip Ray Bartkus, Svajonė ir Paulius Stanikai, Rūta Ju-
sionytė ar Stasys Eidrigevičius. O kur, pvz., Žibuntas Mik-
šys, Jacques Lipchitz, Chaim Soutine, Algimantas Švėgž-
da ir daug kitų svarbių pavardžių. Šiandien trūksta tiek pa-
vienių, tiek kompleksinių šios srities tyrimų. Lietuvoje nėra
išeivijos meną aprėpiančios nuolatinės ekspozicijos. Pra-
ėjo 30 m., kai esame nepriklausomi, tačiau išeivijos me-
nas mums vis dar yra terra incognita. Kodėl taip yra?” –
klausė pašnekovų laidos vedėja.

E. Aleksandravičius. Aš manau todėl, kad mūsų
santykis su ta lietuviškąja diaspora, arba lietuviš-
kuoju pasauliu, pasidarė labai drumstas. Viena ver-
tus, mes tartum ir nelaisvės sąlygomis buvom atsi-
gręžę į tuos išsibarsčiusius laisvajame pasaulyje lie-
tuvius, ir jų kūriniai mums turėjo tokias reikšmes,
kurios kompensavo savąją nelaisvę ir savuosius
nevisavertiškumus. O per tą 30 m. – žiūrėkit, kas nu-
tiko. Į visiškai priešingą pusę kokie 600 tūkst. mū-
siškių „išpūtė”. Kitaip sakant, ta naujoji banga ir

naujosios temos tartum uždengė buvusius klodus, ir
šiandien, praėjus tiek laiko ir turint visas galimybes,
pažinimo, susipažinimo ir identifikacijos ribos nė
kiek nepasislinko. Čia yra slėpinys, – pasakytų koks
geras katalikų pamokslininkas. Bet aš turėčiau tam
tikrų prielaidų. Viena, tai susiję su postsovietiniu,
postkolonialiniu sąmonės klodu, kuriame tas etninis
lietuviškumas yra susiaurintas iki kalbos ribų. Ir ki-
toniški lietuviai tartum jau nebe lietuviai. O jeigu jie
tartum nebe lietuviai, tartum ir nebeverti, kad jais
labai domėtumės. Tai vienas klodas. 

Antras klodas – kad mūsų persisukimas, dievotai
žiūrint į visus Vakarus ir daugiau į juos emigruojant,
negu bandant suprasti jųjų, tų Vakarų, ar Australijos
pietų būsenas, kas iš tikrųjų ten darėsi, kaip iš tikrųjų
žmonės gyveno, kaip jie tokiais tapo, kokie yra. Kokius
nors „Erškėčių paukščius” (australų rašytojo Colleen
McCullough romanas. Red.) skaitė kiekviena raštin-
ga moteriškė ir truputis vyrų, bet pačios Australijos
tapatumai yra visiškai nutolę nuo mūsų. Trečia, aš ma-
nau, kad didžiulę žalą iki dabar daro liguistai su-
prastas Lietuvos istorijos ir diasporos santykis. Jei-
gu jūs žiūrėsit į geriausią vadovėlį – A. Šapokos bi-
čiulių parašytą Lietuvos istorijos vadovėlį 1936 m. –
atsiverskit paskutinįjį skyrių. Atrasit 80 psl. apie ar-
timąjį ir tolimąjį lietuvių pasaulio pakraštį. Viskas va-
dovėlyje vaikams išaiškinta, kur lietuvių gyvenama,
kokios kolonijos, kada atsiradusios ir t.t. Ano meto mo-
kyklinis absolventas tikrai nebūtų abejojęs, kad ir Pie-
tų Afrikoje lietuvių pėdos, ir Pietų Amerikoje, ir Aust-
ralijoje, nors ne tiek dar daug, kiek atsiras po Antro-
jo pasaulinio karo, į tuos tolimus kraštus išvažiavus
DP kartos žmonėms. Kitaip sakant, lietuviškumo ir
pasaulio, tos diasporinės tautos, samprata prieš Ant-
rąjį pasaulinį karą anoje Lietuvoje buvo daug švie-
sesnė ir daug platesnė negu dabar. 30 m. praėjo ir kny-
gų prirašyta – mokslininkų knygų – bet niekam ne-
rūpi, kas iš tikrųjų mokslinėje literatūroje parašyta,
– jie turi savo komiksus. ...Mūsų atstumas tik padidėjo,
nors šiaip pasaulis sumažėjo. Suprantu, kad aš čia mig-
lotai aiškinu, bet aš taip ir pažadėjau – man tai yra slė-
pinys, jį reikia tyrinėti. Tai yra dabartinės mūsų są-
monės tyrinėjimo užduotis.

J. Kryževičienė. E. Aleksandravičius daugiau kalbėjo apie
slėpinį. Kalbėkime apie konkrečius dalykus, pvz., apie dai-
lės muziejų, apie valstybines įstaigas, kurios turėtų rūpintis
meno susigrąžinimu. Gerb. Arūnai, noriu kreiptis į Jus ir klaus-
ti, ar iš tikrųjų lietuviškumo samprata mums yra svarbi? Koks
vaizdas susidaro šiandien, kai mes kalbam apie išeivijos meną
ir Lietuvos meną, kaip tam tikrą vientisą vaizdą? 

A. Gelūnas. Manau, kad pirmas Nepriklausomy-
bės dešimtmetis buvo tikrai sunkus. Lietuva atsidū-
rė situacijoje beprecedentėje, kai galėjo tvarkyti savo
reikalus pati, bet tuos reikalus, tas praktines prob-
lemas, net ir įstatymų bazės kūrimą, institucijų kū-
rimą, kovą su mafija (prisimename devintojo de-
šimtmečio pradžioje) ir taip toliau ir rūpintis, kaip
Egidijus sako, tuo, kas toliau, tiesiog neužteko jėgų.
Būdavome dėkingi tiems Amerikos lietuviams, kurie
padėjo kurti institucijas, kurie padėjo kurti įstatymus,
kurie padėjo kurti Vytauto Didžiojo universitetą,

Trūksta 
domėjimosi 
vieni kitais

Arbit�Blatas�prie�savo�bareljefų�holokausto�aukoms�Venecijoje. Internetinių šaltinių nuotraukos

bet kažkokio gilesnio susidomėjimo, bandymo pažinti
tą kitą, savą, bet kitą, tiesiog nebuvo. Bet aš žvelgčiau
su tam tikru optimizmu – šiokios tokios evoliucijos
vis tiek yra – pasirodo knygos, pasirodo pavardės, pa-
sirodo parodos, tyrinėjimai. Gal ir komunikacija tam-
pa normalesnė ir iš tikrųjų civilizuotesnė. Kai dau-
giau pasitikėjimo įgyjame mes patys, atsiranda dau-
giau drąsos, nuoširdumo ir autentiškesnio santykio
su lietuviais margame sviete. Konkreti terpė, visiš-

Vytautas�Kasiulis
Žibunto�Mikšio�kūrinys�(Kauno�modernaus�meno�fondas)

Chaim�Soutine.�Jaunos�mergaites�portretasJaques�Lipchitz�skulptūra�,,Akrobatas�ant�arklio”
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REmKImE DRAugO fOnDą

Nuo 1992 metų Draugo fondas
padeda išlaikyti mūsų lietuvišką,
katalikišką „Draugo” laikraštį. Pri-
siminkite Draugo fondą savo
testamente. Keletas stambesnių
palikimų užtikrins „Draugo” laik-
raščio gyvavimą daugelį metų! 

www.draugofondas.org

2212 West Cermak Road, Chicago, IL 60608
773-847-7747 * www.mutualfederalbank.com

Patarnaujam Čikagos ir apylinkių lietuviams daugiau kaip 100 metų.

Namams�paskolos,�apdraustos�sąskaitos

ka konkretybė – Lietuvos nacionalinis
dailės muziejus, jo kolekcijos – atsi-
mušam į kelias sienas. Visų pirma fi-
nansinė siena, nes kelionėms, žvalgy-
tuvėms aukcionuose, bendruomenėse
reikia lėšų, reikia kvalifikuotų žmonių,
kurie ieškotų, kažką pirktų, kažką
gautų kaip dovanas. Dabar – daugiau-
siai sporadiški dovanojimai iš giminių.
Jeigu kas susimyli, jeigu parūpsta Lie-
tuva, susisiekia su mumis ir sako – liko
dieduko kolekcija, gal jūs norit, yra 500
kūrinių? Na, ir dažniausiai norim.
Nėra nuoseklaus santykio su lituanis-
tika. Sistemiško, pastoviai finansuo-
jamo, kad tikrai kiekvienais metais įsi-
gytume, ištirtume, atrastume, prista-
tytume Lietuvai tam tikrą dalį. Bet tai
po truputį išsikristalizuoja. Antras,
tai yra, ką Egidijus minėjo, požiūris –
savas – svetimas. Ir vis tiek ta pastan-
ga, vis sugrįžtanti pastanga prie „krau-
jo ir dirvos” tapatybės, kad jeigu negi-
mei ir čia nelikai, savo vietoj nepase-
nai ir nenumirei, tai koks tu po galais
lietuvis. Kaip koks virusas tūno mu-
myse, ir pajudėjimas kitur ir, neduok
Dieve, sėkmė kitur, žadina mumyse bai-
siausias atsiribojimo reakcijas ir ne-
norą pažinti, nenorą žinoti, – emig-
rantai blogi, tegu jie žinosi, mokesčių
nemoka, armijoje netarnauja, ir kry-
želis... 

E. A. Sutikčiau su dauguma įžval-
gų, tik pridėčiau aštresnių prieskonių
į paskutinę paties frazę. Postkolonia-
lumas įtakoja ir tuos, kurie čia yra –
mus, ir tuos, kurie išvažiavę. 

A. G. Be abejo.

E. A. Jeigu išvažiavimas yra savo
asmeninio pranašumo įrodymas, tai,
Dieve mano, tam postkolonialui svar-
biausia būt pranašesniu. Jeigu tu nu-
važiavai ir trečiame aukšte New Yorke,
kur nors Manhattane, padirbėjai, ir
grįžti jau su privilegija, ką tas rodo? Jie
iš tikro yra verti dėmesio ir daug kū-
rinių sukuria išvažiavę – ir daug moks-
lo, ir daug meno, tačiau ši milžiniška
ir susisvarbinti linkusi banga gali už-
dengti tai, kas buvo dar prieš tai. Visi
tyrimai rodo, kad naujai emigravusi
banga, net apsistojusi tose šalyse, ku-
riose yra senos lietuvių kultūros, nie-
ko apie tai nežino. Taigi ne tik mes čia
nežinom apie tai. ...Antra, kai kalbam
apie stygių lėšų važiuoti ir atrasti.
Mes neturim lėšų net tam, kas yra Lie-
tuvoje sukaupta, tvarkyti ir atvesti
iki knygų, parodų, kinematografo, iki
kasdienio susipažinimo. Ir ypač iki mo-
kyklinių programų, kurios turėtų kaip
nors atliepti mūsų tikrovę. 

A.G. Pridurčiau, kad ne tik pinigai,
bet ir žmonės ir ekspertai. Jauni žmo-
nės, kurie investuotų į savo profesiją,
kad užsiimtų, sakykim, diasporos ty-
rinėjimais, litvakų tyrinėjimais ir t.t.
Tikrai turim sukaupę didžiulius tur-
tus, kurie guli neištirti. 

J.K. Aš dar noriu padiskutuoti dėl to
postkolonialinio požiūrio. Juk privatūs ko-

lekcininkai arba „Lithuanian Expatriate
Art Foundation”, ne valstybinė institucija,
tarsi parodė, kad čia, Lietuvoje, gyvenan-
tiems žmonėms svarbu matyti, kas yra ku-
riama svetur, ir tai susigrąžinti...

A.G. Kalbant apie privačius ko-
lekcininkus – tai yra investicija į ver-
tybę. Su švietėjiškumo aspektu, bet tai
yra investavimas į meno vertybes. Tai
viena tvariausių investicijų, į auksą ne
tiek tvaru, kaip į meną...

E. A. Prieš 90-uosius didelė dalis pa-
saulio lietuvių, kurie ką nors kolek-
cionavo, atvažiuodavo į Lietuvą ir pirk-
davo mūsų dailininkų kūrinius. Dabar
dalis Amerikos kolekcionierių lietuvių,
– esu susidūręs, – kurie lietuvių meną
pirko iki 90-ųjų, sako, kad jau vertėtų
tuos kūrinius vežti atgal į Lietuvą,
nes ten yra tokios kainos, kurių pa-
saulyje nėra. Pas mus kai kurie, taip
pat ir litvakų atvežti kūriniai, turi be-
veik hipertrofuotas kainas. Matyt, čia
pirmiausia galima įžiūrėti investicijas,
o sąmonės ir tų reikšmių išskleidimas
– tie dalykai yra daug toliau. Atrodytų,
kai neišmanai kito pasaulio meno, tai
ir neperki jo. O čia, vietoje, mūsų pa-
rapijoje, tie vardai, pavardės yra ži-
nomi arba vėl padaromi žinomais, ir
kainos gali būti čia, vietinėje rinkoje,
suformuotos. 

A. G. Paantrinčiau dėl rinkos ju-
desių. Ir vis dėlto sakyčiau, kad užsi-
imti švietėjiškumu, pristatymu, nerti
į gylį, rengti monografijas, rengti kon-
ceptualias parodas, parodant gyvenimo
dalį, yra valstybės institucijų misija.
Tikrai šiuolaikinio muziejaus paskir-
tis yra ne tik estetiškai nudžiuginti, bet
ir edukuoti. Tad ir pažadu, kad pa-
laipsniui tokiu muziejum tikrai tap-
sime vis labiau. 

E. A. Ir dar pridėsiu. Mes su Arūnu
Gelūnu pripratę vienas kitą ,,špilkuo-
ti”, ypač dėl valstybės „altoriaus” ir biu-
rokratijos... bet, mano galva, yra viena
labai svarbi aplinkybė, kuri mūsuose
nepastebima – pačių žmonių, laisva-
noriškų asociacijų, draugijų reikšmė
tame susižinojime... Viršukalnė būtų
1939 m. pasaulio lietuvių kongresas.
Kieno jis buvo suorganizuotas? Drau-
gijos užsienio lietuviams remti. Ne
valstybės struktūrų. Ir, sakyčiau, žmo-
nės per mažai vertina save. Burkitės į
draugijas, domėkitės muziejų, galerijų
ir knygų lentynų vertais įvykiais bei
personažais. Ir dėl to paminėjau Drau-
giją užsienio lietuviams pažinti, ka-
dangi šiais metais ji pradėjo savo dar-
bą. Mes sakom – būtina spiesti tuos, ku-
rie dar domisi ir tokiu būdu artinti
mus, visus pasaulio lietuvius. 

A.G. Norėčiau įterpti anekdotą.
Prisimenu savo vizitą 2010 m. į JAV, kai
jau dirbau kultūros ministru. Vaikš-
čiojome po Philadelphijos lietuvių kul-
tūros centrą su vietinės lietuvių ben-
druomenės vienu iš lyderių. Jis buvo
iš antrosios bangos ir sakė: „Tie tre-
čiabangiai jau nieko nesupranta apie

Algimanto�Švėgždos�darbai

A.�Švėgžda.�Natiurmortas,�1981

šitą kultūrą, – kaip ir Egidijus sakė, –
nežino, kad mes čia egzistuojam”. Sakė
– gal jūs iš Vilniaus perimkit kuruot tą
mūsų centrą? Taigi net ir bendruome-
niškumas tarp Amerikos lietuvių taip
deformavosi, kad yra šaukiama cent-
rinių valdžios institucijų pagalbos. Aš
buvau priblokštas. Kažkas nutiko. Po
geležinės užtvaros sugriuvimo pakito
ir santykis su tomis bendrijomis, ku-
rios yra tolimiausiuose kraštuose. 

J.K. Jeigu kalbėtume apie nuolatinę iš-
eivijos meno ekspoziciją – ar ji įmanoma su-
sibūrus kelioms draugijoms? Sakot trūksta
pinigų, trūksta požiūrio. Ar įmanoma ką nors
keisti? Kaip žvelgiate į ateitį?

E. A. Man labiausiai norėtųsi at-
kreipti dėmesį į tai, ko trūksta. O man
trūksta – aktyvesnio domėjimosi vieni
kitais. Visokiausių muziejinių židi-
nių, kuriuose gali matytis išeivijos
paveldas, per Lietuvą yra gan gausu.
Pvz., Marijampolės galerija, susijusi su
Beatriče Vasaris, Bitės biblioteka Pa-
nevėžy, Šliūpo kolekcija Šiauliuose,
Pemkaus kolekcija Klaipėdoje, Mom-
kutės-Marks gražiausia vieta – kaip pa-
vyzdys – muziejus Kėdainiuose. Fan-
tastika. Kai aš kalbu apie tam tikrą
draugijinį veiksmą, jis padeda ne akla
konkurencija apsiriboti, bet pradėti su-
spiesti visumą. ...Aš netikiu, kad val-
džia gyvenimo prasmes ir pasaulio
lietuviją išgelbės. Mes, lietuviai, pi-
liečiai, tai turim daryti. Tai yra mora-
linio įsipareigojimo klausimas, o ne ko-
kio baudžiauninko – postsovietinio
baudžiauninko demonstravimas, kad

be valdžios eurų tu negali net Kalėdų
švęsti. ...Tuoj taip bus. Ironizuoju... 

A. G. Ranką prie širdies pridėjęs
pasakyčiau, kad Nacionalinis dailės
muziejus tuos tinklus mezga, dalija
savo ekspertizes ir kūrinius, ir parodas
po visą Lietuvą. Turim galingą tinklą.
Ir kad mes šiandien sėdim kartu, tai
jau yra Išeivijos instituto ir Lietuvos
nacionalinio dailės muziejaus ben-
dradarbiavimo projekto tam tikras
kontekstas. Ir visiškai pritariu Egidi-
jui, kad mes turim ir institucijų, ir žmo-
nių, gal tik per mažai tinkliškumo ir
profesionalų draugystės.

J.K. Ar nesutiktumėt su tuo, kad man,
kaip Lietuvos piliečiui, kuris domisi menu,
būtų tikrai vertinga, jeigu aš kam nors iš už-
sienio draugų galėčiau parodyti muziejų su
kad ir to paties Žibunto Mikšio, Chaim Sou-
tine, Arbit Blato, Vytauto Kasiulio kūriniais...

A. G. Aš žinau apie tai. Mes tai ir
darysime. Mes jau bandėm [Vytauto
Kasiulio muziejaus pavadinimą] pa-
keisti į Lietuvos diasporos dailės mu-
ziejų, kuris apimtų kur kas plačiau
negu tik Vytauto Kasiulio asmenybė.

J. K. Ir tai rimtai vyks?

A. G. Rimtai vyks, kol kas to neį-
vyko, nes netiko „diasporos” terminas.
Gal parinksim lietuviškesnį, jaukesnį
plačiajai visuomenei, bet čia tik laiko
klausimas. 

Pagal LRT laidą parengė 
A. V. Škiudaitė
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auSŲ, noSieS, gerklĖS ligoS 

Remkime�Draugo�fondą
Nuo�1992�metų�Draugo�fondas�padeda�išlaikyti
mūsų�lietuvišką,�katalikišką�„Draugo’’�laikraštį.

Prisiminkite�Draugo�fondą�savo�testamente.�Keletas
stambesnių�palikimų�užtikrins�„Draugo’’�

laikraščio�gyvavimą�daugelį�metų!�

Draugo fonDas • 4545 W. 63rd st., Chicago, IL 60629 •
tel: 773-585-9500 • www.draugofondas.org

PETRAS V. KISIELIuS, mD, fACS
INKSTŲ, PūSLėS, PROSTATOS 

GYDYMAS BEI CHIRURGIJA
Center for Health

1200 S. York, Elmhurst, IL 60126
Tel. 331-221-9004

Chirurgai

ViDauS ligoS 

akiŲ ligoS

ARAS ŽLIOBA, mD
AKIŲ LIGOS – CHIRURGIJA
219 N. Hammes Avenue

Joliet, IL 60435
Tel. 815-741-3220

GEDAS�M.�GRINIS,�MD
Inkstų,pūslės ir prostatos gydymas bei chirurgija

MercyHealth Hospital and 
Medical Center - Walworth

N2950 State Road 67  Lake Geneva, WI 53147
262-245-0535

LInAS SIDRYS, mD
AKIŲ�LIGOS–CHIRURGIJA–AKINIAI

2701 W 69 th St., Chicago, IL
5706 W 111th St., Chicago Ridge, IL
Tel.�708-636-6622

DR. ELIgIJuS LELIS
Akių�ligos�ir�chirurgija

1192 Walter St, Lemont, IL 60439
963 N. 129th Infantry Dr. #110

Joliet, IL 60435
Tel. 815-723-1854

Stuburo ir SkauSmo ligoS 

SuREnDER LAL, mD
Specialybė�-�vidaus�ligos

7722 S. Kedzie Ave.
Chicago, IL 60652

Tel.�773-434-2123
Valandos susitarus

JOnAS V. PRunSKIS, mD
TERRI DALLAS-PRunSKIS, mD

ir partneriai Illinois Pain Institute
Nugaros, sprando, galvos, sąnarių, 

sužeidimų darbovietėje bei kitų vietų
skausmo diagnozės ir gydymo specialistai.

Elmhurst: 630-748-3300
Elgin: 847-289-8822

mcHenry: 815-363-9595
Barrington: 847-852-2000
Libertyville: 847-984-2500 
www.illinoispain.com

DantŲ gyDytojai

DR. JOVITA KERELIS
DANTŲ GYDYTOJA

9525 S. 79 th Ave., Hickory Hills, IL

Tel. 708-598-8101

DR. LInA POŠKuS
Dantų gydytoja

11739 Southwest Hwy, 
Palos Hts, IL 60463

9201 Broadway Ave., Brookfield
Tel. 708-387-2020

DR. RAmunĖ mACIJAuSKAS
Dantų gydytoja

9356 S. Roberts Road
Hickory Hills, IL

Tel. 708-598-2131
Valandos susitarus

DR. DALIA JODWALIS
Dantų�gydytoja

15543 W. 127th St.
Suite 101, Lemont, IL
Tel. 630-243-1010

Valandos susitarus

DR. DAIVA BIDVA
Dantų�gydytoja

950 York rd. #110
Hinsdale, IL 60521

Tel. 708-485-2828

DR. SImOnA ŽILIŪTĖ
Dantų gydytoja

perėmė dr. Petreikytės kabinetą. 
Laukiami ir seni, ir nauji pacientai.

9055 S. Roberts Road, 
Hickory Hills, IL

Tel. 708-598-4055
Valandos susitarus

DR. gAILĖ V. ČERnIAuSKAS
DANTŲ�GYDYTOJA

Amerikos ,,TOP DENTIST” 2009 M.
318 W. Touhy Avenue 
Park Ridge, IL 60068
Tel. 847-692-2303

www.parkridgesmiles.com

PILnA DAnTŲ PRIEŽIŪRA:
• implantai
• tiltai, karūnos, protezai
• vaikų dantų gydymas
• šaknies kanalų valymas
• chirurgija
• parodontozės specialistas kabinete
• kosmetinės procedūros — ,,veneers”, 
balinimas • TMJ/TMD gydymas

www.vytistours.com
info@vytistours.com

4024 235th St., Douglaston, NY 11363

Bronė Barakauskienė
Tel fax: 708-403-5717
mamabar3@aol.com

Rita Penčylienė
Tel fax: 708-923-0280
pencylar@comcast.net

ATSTOVYBĖ ČIKAGOJE

Siūlome�pigiausius�skrydžius�visomis�oro�linijomis
iš�Čikagos�ir�kitų�Amerikos�miestų�į

LIETUVĄ

1-800-778-9847

Teiraukitės mūsų 2020 m. brošiūros. Ją galite patys išsispausdinti adresu:
www.vytistours.com

Specialios�turistinės�kelionės�į�Baltijos�kraštus�2020�m.
Dėl informacijos skambinkite Ritai Penčylienei

Kainas sužinoti ir užsisakyti vietas galite 
www.vytistours.com

Siūlome informaciją apie specialias nuolaidas
Atsiųskite savo el. pašto adresą

Specialios turistinės kelionės į Baltijos kraštus
Dėl informacijos skambinkite Ritai Penčylienei

Darius Bliznikas MD SC
Ear, Nose and Throat • Allergy

708-586-2212
www.palosent.com

7110 West 127th st. Ste 210
Palos Heights IL 60463
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Sudoku nr. 155
Į tuščius langelius surašykite skaičius nuo 1 iki 9 taip, kad vie   no di skai čiai

nesikartotų nei eilutėse, nei stulpeliuose, nei 3X3 kvadratuose. 

Su do ku atsakymas – trijų skaitmenų pažy mė tuose lan geliuose suma.

SKELBIMAI 
773-585-9500

SUBSCRIBE
Receive 
BOTH!

ONE YEAR 
DRAUGAS NEWS

12 ISSUES

LITHUANIAN 
HERITAGE 

6 ISSUES 

$45 mailed
$30 internet

only

DRAUGAS NEWS
LITHUANIAN WORLD WIDE NEWS IN ENGLISH

LITHUANIAN
HERITAGE 

MAGAZINE IN ENGLISH 
A supplement mailed separately

www.draugas.org/news

My Paper – My Friend 
My link to LITHUANIA! 

SIŪLO DARBĄ

PERKA

REAL ESTATE

BRAngIAI PERKu 
GINTARO�DIRBINIUS

IR�GINTARO�GRYNUOLIUS.
tel. 708-603-5494

PARDAVIMAS�IR�TAISYMAS
MIGLINAS TV

GE/RCA�ATSTOVYBĖ
2346�W.�69th Street
Tel. 773-776-1486

PASLAugOS

.
KEPYKLA IR DELIKATESAI

6216�W.�Archer�Ave.,�Chicago,�IL�60638
Tel. 773-581-8500

• Lietuviška duona ir raguoliai
• Vestuviniai ir įvairūs tortai
• Siunčiame mūsų produktus UPS
• Atidaryta 7 dienas per savaitę
• Aplankykite mūsų svetainę – www.racinebakery.com

Chicago and 
surrounding areas
Bus: 773-767-2400
Cell:�312-805-4851
Fax:�773-767-9886
E-mail:�ausra.padalino@gmail.com

Aušra Kriščiūnaitė Padalino
Managing�Broker/savininkė

Kalbame lietuviškai, ispaniškai, angliškai

Patirtis – daugiau nei
35-eri metai

Pandemija mus uždarė namuose,
tačiau ir būnant izoliuotiems,

galima susirasti daug įdomių užsiėmimų.
,,Draugas” kviečia pasižvalgyti po JAV lietuvių praeitį: kaip
jie gyveno, kaip dirbo ir linksminosi, ką darė, stengdamie-
si išsaugoti lietuvybę? Visa tai galite surasti mūsų su-
skaitmeninto ,,Draugo” archyve – nuoroda pateikiama že-
miau.

Gal ten jūs surasite ir savo brangakmenį – iki šiol negirdė-
tos ir įdomios informacijos apie savo giminės žmones, arba
apie miestelį, net namą, kuriame dabar gyvenate.

http://www.draugas.org/archyvas-pdf-2020/

Reikalinga moteris prižiūrėti senyvo
amžiaus vyrą, tris dienas per savaitę – šeš-
tadieniais, sekmadieniais ir pirmadie-
niais. Su nakvyne ir maistu. 

Skambinti 773-582-9784.
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https://www.compassinsure.com/
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11028 S. Southwest Hwy. Palos Hills, Illinois

(708) 974-4410 www.palosgaidasfh.com

„Geriausios laidojimo paslaugos”
suteikė

Žymenį

PETKuS & SOn
funERAL DIRECTORS 

SUMMIT,�7300 W. ARCHER AVE. 

CICERO, 5940 W. 35 ST.

LEmOnT, 12401 S. ARCHER AVE. (& DERBY RD.) 
NATIONWIDE TOLL FREE (nemokamas) 

Tel. 1-800-994-7600
www.petkusfuneralhomes.com

Mielai

A † A
JULIJAI JANONIENEI-MAČIULAITIENEI

užbaigus žemiškąją kelionę, nuoširdžiai užjaučiu
duk rą INGRIDĄ SCHECKEL, KARUŽŲ bei JANČIŲ
šeimas ir maldoje jungiuosi jų liūdesyje.

Danguolė GriganavičienėŽinia apie baltijos šalis apskriejo 
pasaulio žiniasklaidą
Gegužės 6 d. pasirodžiusi žinia apie trijų Baltijos valstybių planuoja mą kurti išskirtinį „ke-
lionių burbu lą” sulaukė išskirtinio pasaulio ži niasklaidos dėmesio – per mažiau nei 2 sa-
vaites pasirodė daugiau nei 1 000 straipsnių visame pasaulyje, kuriuo se Lietuva, Latvija
ir Estija įvardytos kaip sektinas koronaviruso suvaldymo pavyzdys, o suformuotas šalių
„ke lionių burbulas” įvertintas kaip įdomus sprendimas ieškant ekonomi kos atgaivinimo
būdų. 

Šis Baltijos šalių sprendimas dė mesio sulaukė JAV, Jungtinės Kara lystės, Vokietijos,
Italijos, Austra li jos, Naujosios Zelandijos, Kanados, Indijos, Japonijos ir kitų šalių žinia sklaidos
kanaluose. Tai rodo Vyriau sybės kanceliarijos Lietuvos įvaiz džio grupės atlikta analizė.

Lietuva, Latvija ir Estija tapo pirmosiomis Europos Sąjungos valstybėmis narėmis,
kurios suteikė gali mybę laisvai judėti viena kitos pi lie čiams.

Daugelio valstybių sienoms esant uždarytoms, galiojant įvai riems ribojimams, išskirtinis
Balti jos šalių sprendimas patraukė pasau lio žiniasklaidos dėmesį. Šis ir kiti Baltijos šalių
sprendimai rodo, kad efektyviai su virusu kovojančioms ir unikalius sprendimus siūlan-
čioms šalims globali pandemija gali būti ir ypatingų galimybių metas. 

Apie Lietuvos, Latvijos ir Estijos sprendimą pranešė pasaulinės naujienų agentūros
– „Reuters”, AFP, AP. Dėmesio Lietuvai netrūko ir kituose didžiuosiuose užsienio šalių nau-
jie nų tinklalapiuose, kurie kartu paėmus turi daugiau nei 1,5 milijardo skaitytojų.

Apie „kelionių burbulą”, pami nė dami Lietuvą, rašė Jungtinės Kara lystės nacionali-
nio transliuotojo BBC tinklalapis, „The Guardian”, „The Te legraph”, Prancūzijos „France24”,
JAV CNN, „New York Times”, „USA To day”, „Yahoo”, „Forbes”, Australi jos „News.com.au”,
Japonijos „The Japan Times”, Vokietijos DW.

Aktyviausiai žinia domėjosi JAV, Kanados, Australijos, Didžiosios Bri ta nijos, Indijos
žiniasklaida.

Kalbant apie Baltijos šalių „ke lio nių burbulą”, daugiau nei 20 proc. pranešimų buvo
pateikta nuoroda į Lietuvos ministro pirmininko Sau liaus Skvernelio įrašą „Twitter” so-
 cialiniame tinkle. Šiame įraše premjeras išreiškė viltį, kad Baltijos šalių iniciatyva paska-
tins verslą, suteiks žmonėms viltį kuo greičiau grįžti prie įprasto gyvenimo. 

„Mano�Vyriausybė”

Nuo�gegužės�22�d.�Migracijos�depar-
tamentas�vėl�priima�prašymus�dėl�Lie-
tuvos�Respublikos�pilietybės.

„Pilietybės prašymų priėmimas
buvo sustabdytas dėl prasidė-
jusio ka rantino, tačiau dabar,

kai švelnina mos jo sąlygos, prašymų
priėmimas vėl atnaujinamas nuo penk-
tadienio”, – sako Migracijos departa-
mento di rek torė Evelina Gudzinskai-
tė. Migra cijos departamento duome-
nimis, 2020 m. pradžioje prašymų dėl
pilietybės atkūrimo srautas buvo iš-
augęs 15 pro centų.

„Iš 2 718 bylų, kurios vėlavo, da bar
liko tik 251 byla. Tikimės, kad per ke-
lias artimiausias savaites vėluojan  čių
bylų neliks apskritai. Pilie ty bės atkū-
rimo procesas yra svarbus vi suomenei,
todėl tam skiriama itin daug dėmesio.
Vienas pagrindinių prioritetų, keliamų
Migracijos departamentui – atlikti vi-
sas procedūras per numatytą laiką”, –
pabrėžė vi daus reikalų ministrė Rita
Tamašu nienė. Šiuo metu pilietybės
atkūrimo procedūra užtrunka apie 7
mėnesius, o įtakos tam turi ir pareiš-
kėjų akty vu mas, išryškėjęs pateikiant
reika lin gus dokumentus.

2017 m. gauti 2 044 prašymai dėl pi-
lietybės atkūrimo, 2018 m. – 3 180, 2019
m. – 3 661 prašymai, t. y. prašymų nuo
2017 m. padaugėjo 79 procentais. Šiuo
metu daugiausia prašymų at kur ti pi-
lietybę sulaukiama iš Pietų Afrikos
Respublikos, Brazilijos ir Izraelio.

Nuo rudens ketinama pradėti nau-
doti Lietuvos migracijos informacinės
sistemos (MIGRIS) Pilietybės modulį.
Pasitelkus jį pilietybės atkūrimo klau-
simams nagrinėti, daugelis procesų
bus automatizuoti, sumažės žmogiš-
kojo faktoriaus įtaka, bus už tik rinta rei-
kalinga dokumentų patik ros kontrolė.

Migracijos departamento duome-
 ni mis, praėjusiais metais daugėjo Lie  -
tuvoje gyvenančių užsieniečių. 2020

nys, kurie 1940 m. birželio 15 d.–1990 m.
kovo 11 d. okupacinių režimų institu-
cijų arba teismų spren dimais buvo
prievarta iškeldinti iš Lie tuvos dėl pa-
sipriešinimo okupaci niams režimams,
politinių, socialinių ar kilmės motyvų;

išvykusiems iš Lietuvos iki 1990 m.
kovo 11 d. Tokie asmenys yra iki 1940
m. birželio 15 d. Lietuvos Res publikos
pilietybę turėję asmenys ar ba tokių as-
menų palikuonys, iki 1990 m. kovo 11
d. išvykę iš dabartinės Lie tuvos Res-
publikos teritorijos nuolat gyventi į
kitą valstybę, jeigu 1990 m. kovo 11 d.
jų nuolatinė gyvenamoji vieta buvo ne
Lietuvoje. Ši sąvoka ne apima asmenų,
kurie po 1940 m. bir želio 15 d. išvyko iš
Lietuvos teritorijos į buvusią Sovietų
Sąjungos teritoriją;

ištremtiems iš okupuotos Lietu vos
Respublikos iki 1990 m. kovo 11 d. ar iš-
vykusiems iš Lietuvos iki 1990 m. kovo

11 d. asmenų palikuonims. Lietuvos
Respublikos piliečio pali kuo nis  yra
iki 1940 m. birželio 15 d. Lietuvos Res-
publikos pilietybę turė ju sio asmens
vaikas, vaikaitis ar pro vaikaitis.

Šie išvardinti asmenys gali būti
kartu Lietuvos Respublikos ir kitos
valstybės piliečiai.

Lietuvos Respublikos pilietybė ne-
atkuriama, jeigu yra Pilietybės įsta ty-
mo 22 straipsnio 1 ar 2 punkte nurodytų
aplinkybių (jeigu asmuo rengėsi, kė-
sinosi padaryti ar padarė tarptautinius
nusikaltimus – agresiją, genocidą, nu-
sikaltimus žmoniškumui, karo nusi-
kaltimus; arba jeigu asmuo rengėsi, kė-
sinosi padaryti ar padarė nusikalsta-
mas veikas prieš Lietuvos Respubliką).

Lietuvos Respublikos pilietybė
gali būti atkurta tik vieną kartą.

LR Vidaus reikalų ministerijos inf.

m. sausio 1 d. Lietuvoje gyveno 73 751
užsienietis (2019 m. sausio 1 d. – 58 021),
o tai sudaro 2.64 proc. visos šalies gy-
ventojų. 2020 m. sausio 1 d. duomeni-
mis, Lietuvos Respublikos ilgalaikio gy-
ventojo leidimą gyventi turėjo 18 066 už-
sieniečiai, leidimą laikinai gyventi ša-
lyje – 46  951 užsienietis. Pertvarkius
migracijos  funkcijas,  nuo 2–3  mėne-
sių  iki  vienos die nos sutrumpėjo vi-
zito pateikti prašy mą dėl leidimo lai-
kinai gyventi Lie tu voje laukimo ter-
minas.

Dėl Lietuvos pilietybės atkūrimo
gali kreiptis asmenys, kurie iki 1940 m.
birželio 15 d. turėjo Lietuvos Respub-
likos pilietybę, ir jų palikuo nys, kurie
iki Lietuvos Respublikos pi lietybės
įstatymo įsigaliojimo (2011.04.01) nėra
įgiję Lietuvos Res pub likos pilietybės,
turi neterminuo tą teisę atkurti Lietu-
vos Respublikos pilietybę, neatsižvel-
giant į tai, kurioje valstybėje – Lietu-
voje ar kitoje ša lyje – jie nuolat gyvena.
Šie asmenys Lietuvos Respublikos pi-
lietybę gali atkurti, jeigu jie nėra kitos
valstybės piliečiai.

Reikalavimas atsisakyti kitos vals-
tybės pilietybės netaikomas as me nims:

ištremtiems iš okupuotos Lietu vos
Respublikos iki 1990 m. kovo 11 d. Tokie
asmenys yra iki 1940 m. birželio 15 d.
Lietuvos Respublikos pilietybę turėję
asmenys arba tokių asmenų palikuo-

Vėl priimami pilietybės 
atkūrimo prašymai
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Pasiteirauti tel. 773-585-9500
skelbimai@draugas.org

Advokatas
VYTENIS LIETUVNINKAS

4536 W. 63 St., Chicago, IL 60629
(Skersai�gatvę�nuo�„Draugo”)

Tel. 773-284-0100 •  info@midwaylegal.com
Paslaugos: Nekilnojamas turtas • Investiciniai fondai •

Testamentai ir palikimai • Verslo reikalai • Bendri teisės reikalai

Namams pirkti paskolos 
duodamos mažais mėnesiniais 

įmokėjimais ir prieinamais nuošimčiais.
Kreipkitės į 

mutual federal Bank, 
2212 West Cermak Road. 

Tel. (773) 847-7747

BENDRAUKIME!
www.facebook.com/draugolaikrastis

Norime pranešti, kad š. m. gegužės 24 d., sekmadienį, Lietuvių tauti-
nėse kapinėse numatytos kapų puošimo dienos apeigos dėl koronavi-
ruso pandemijos neįvyks.
Kapines galite aplankyti kasdien nuo 8 val. r. iki 6 val. v.

Saulius B. Balsys,

Lietuvių tautinių kapinių vedėjas

Lietuvių Fondas (LF)  stebi ir toliau atidžiai stebės statistiką, kaip plin-
ta koronavirusas visame pasaulyje. Mums svarbi LF narių, bendruomenės,
partnerių ir mūsų komandos sveikata ir saugumas, todėl ir toliau rea-
guosime į naujus pokyčius.

LIETUVIŲ FONDO 57-ASIS METINIS NARIŲ SUVAŽIAVIMAS 
vyks

2020 m. birželio 20 d.
nuotoliniu būdu ir akivaizdžiai (jei aplinkybės leis)

Pasaulio lietuvių centre, 14911 E. 127th St., Lemont, IL 60439.
Naujausia informacija bus teikiama šiame 

LF tinklalapio puslapyje lithuanianfoundation.org
arba tel. 630-257-1616.

LF suvažiavimas Pasaulio lietuvių centre, Lemont, IL bus rengiamas
tik tuo atveju, jei valdžios institucijos išleis naują potvarkį dėl COVID-
19 karantino švelninimo sąlygų.

Artėjant suvažiavimui, maloniai prašome apsilankyti LF tinklalapy-
je ir pasitikslinti, ar LF suvažiavimas vyks akivaizdžiai.

Suvažiavimo metu bus perskaitytas metinis LF veiklos pranešimas,
vyks rinkimai į LF tarybą. Į tarybą bus renkami 5 (penki) nariai. Siūlo-
me susipažinti su kandidatais į LF tarybą.

Raginame visus LF narius balsuoti elektroniniu būdu arba paštu.

Balsavimas internetu galios iki birželio 16 d. Balsavimo instrukcijas ra-

site  balsavimo lapuose, kurie LF nariams bus išsiųsti paštu.

LF informacija

Vis dar liekame namuose, todėl
,,karantininis” pasiūlymas pratęsiamas 

gegužės mėnesiui. 
2 mėnesiai – 26 numeriai – tik 15 dol.  

Pasiūlymas galios tik iki gegužės pabaigos
Užsisakykite jau dabar tel. 630-805-1404
arba mūsų tinklalapyje www.draugas.org
Atraskime vieni kitus

Šiais nelemtais 2020 metais JAV lietuvių poezijos pavasaris vyko virtualiai. Ko-
ronaviruso grėsmė privertė poezijos pavasario rengėjus gyvą poetų susibūri-
mą atšaukti. Renginys vyko taip, kaip dabar mokosi mokiniai – nuotoliniu būdu,
kompiuterių pagalba. Panašiai buvo ir su poetės Sandros Avižienytės naująja
poezijos knyga ,,Psichopatija”, kurią iliustruoja dr. Audriaus Plioplio meno dar-
bai.

Knygos pristatymas turėjo vykti gegužės 9 d. ,,Sielos” galerijoje, Pasaulio lietuvių
centre, Lemonte. Kartu turėjo vykti dr. Audriaus Plioplio meno parodos ,,Sybil: min-
ties formavimas” atidarymas ir koncertas. Virusas planuotą renginį ,,atšaukė”. Ta-

čiau menas galingas ir stebuklingas. Poetė S. Avižienytė ir menininkas/neurologas dr.
A. Plioplys naujos poezijos knygos ,,Psichopatija” pasirodymą atšventė kitaip. Jiedu su-
ruošė knygos aptarimą dr. Plioplio rezidencijoje. Aptarimas buvo nufilmuotas ir jį ge-
gužės 17 d. transliavo Lietuvos televizija.

Transliacijos pradžioje buvo matyti ant sienos kabantis didelis dr. A. Plioplio pa-
veikslas, kuris buvo panaudotas S. Avižienytės naujosios knygos viršeliui. Nenuosta-
bu, kad ši poezijos knyga suvedė poetę su neurologu/menininku. Juk knyga pavadinta
,,Psichopatija”. Tačiau dr. Plioplys transliacijos metu prisipažino, kad jam pradžioje buvo
neramu savo menu prisidėti prie šios knygos. Plioplys, pradėdamas medicinos studi-
jas, labai domėjosi žmogaus psichika ir vienu metu galvojo tapti psichiatru. Tik vėliau

nutarė tapti ne-
urologu. Neuro-
logija atsispindi jo
mene. Plioplys
sakė nenorįs me -
nu gvildenti sun-
kių psichinių ligų,
kaip, pvz., šizofre-
nijos. Tačiau per-
skaičius S. Avižie-
nytės poezijos
knygą ,,Psichopa-
tija” jo neramu-
mai pranyko, nes
psichopatija nėra
liga. Tai žmogaus
įgimta psichinė

būsena. Gabus žmogus gyvenime gali daug pasiekti, nors jis ir būtų gimęs psichopa-
tu. 

S. Avižienytė paaiškino savo naujosios poezijos knygos atsiradimo aplinkybes. Ji
prisipažino, kad daug rašo, bet daugiausia rašo sau. Ji atrinko kelis savo eilėraščius, juos
sudėliojo, ir gavosi rinkinys. Poetė mano, kad knyga pasirodė labai geru metu. Kaip tik
dabar pravartu pažvelgti į realybę per poezijos prizmę. Ji bus patenkinta, jei skaitytojas
knygoje ras kažką sau artima. Tada knyga bus pavykusi.   

S. Avižienytės ir A. Plioplio pasikalbėjimą galima stebėti tinklalapyje lrt.lt, nuoro-
doje ,,Pasaulio Lietuva. TV žurnalas. Čikagoje – virtualus knygos ‘Psichopatija’ prista-
tymas”.  Jį taip pat galima rasti dr. A. Plioplio tinklalapyje plioplys.com, kur yra ir kitų
su jo menu susietų filmų, tarp jų ir ,,Sybils:  Formation of Thought” (Sibilės – minties
formavimas).    

Parengė Rimas Černius  

Kitas ,,Draugo”numeris išeis ketvirtadienį, gegužės 28 dieną.

Linkime visiems saugaus ir malonaus Atminimo dienos savaitgalio. 

Sandra Avižienytė ir Audrius Plioplys –
poezija ir menas virtualiai

Sandra�Avižienytė�ir�Audrius�Plioplys


